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Chemaţi la 
Mărturie!
„Voi sunteţi sarea pământului.” Matei 5: 13

Există mărturii frumoase, ale oamenilor credincioşi, care, în tăcere, au dovedit puterea relaţiei lor cu Dumnezeu 
în momentele cele mai neaşteptate, în situaţii deosebite, limită, în care puterea credinţei în El a fost dovedită prin 
longevitatea suferinţei, a răbdării, a încrederii în Dumnezeu peste limita umană. 

Exemplele evidente din Scriptură sunt suferinţa şi răbdarea lui Iov (Iacov 5:11), profetul Ieremia, cei trei fraţi de 
credinţă ai lui Daniel (Daniel 3), Ioan pe insula Patmos (Apocalipsa 1:9) şi o pleiadă de sfinţi din Evrei 11 şi cei incluşi în 
Apocalipsa 14:12, cei ce păzesc poruncile lui Dumnezeu şi credinţa lui Isus. Nimic nu poate fi contestat în urma mărturiei 
credinţei lor, în ciuda faptului că nu au fost oameni perfecţi şi fără păcat, singurul fără păcat fiind doar Domnul Isus Hristos 
(Evrei 4:15). Scriptura ne aduce aminte de faptul că Domnul alege să le ierte păcatele şi nu-şi mai aduce aminte de ele (Evrei 
8:12).

Chemarea la mărturie rămâne şi pentru noi, credincioşii Domnului de astăzi! Suntem chemaţi, prin poruncă, să fim ceea ce 
trebuie într-o societate toxică, putredă de păcate carnale, de modele hollywoodiene, care sfidează deschis mărturia credinţei; 
personaje declarate vip-uri din cauza vieţii păcătoase, dive şi Miss. ale dezmăţului şi ale insensibilităţii la puritate, la fidelitate 
în relaţii, în special cea maritală. Şi ce să mai vorbim, că sunt mult prea multe în societatea noastră care are pretenţia că este 
credincioasă. 

Scriptura este singurul model, standardul pentru oamenii credincioşi! În ea sunt modele demne de urmat, care merită să fie 
considerate eroii noştri, vip-uri şi domni şi doamne ale credinţei în Dumnezeu, fidelităţii în relaţii, oameni nu cu gura mare, dar 
cu inimă mare pentru a trăi după standardele lui Dumnezeu. 

Noi avem mărturii ale bărbaţilor şi femeilor credincioase în străbunicii, bunicii şi părinţii noştri: pentru credinţă condamnaţi 
la ani grei de închisoare, umiliţi, după care se aruncau pietre şi injurii la înmormântări, ridicaţi şi umiliţi în detaşamentele de 
pioneri şi UTC-işti din şcoală, familii cu mulţi copii, care nu aveau dreptul la cartela de pâine sau butelie de gaz pentru a găti 
mâncarea sau pentru încălzit, lipsiţi de slujbe potrivite pregătirii lor (în judetul Neamţ, un cadru didactic a fost încadrat la 
salubritatea oraşului), şi exemplele mari pot continua. Dar câte exemple ne sunt necunoscute nouă, care vor fi premiate şi 
făcute de cunoscut la scaunul răsplătilor... De ce? Pentru că AI NOŞTRI au trăit exemplar, după Scripturi, chiar dacă nu a fost 
deloc comod, confortabil şi nu au fost puşi pe panoul de onoare al fruntaşilor, cu toate că ei meritau. 

Suntem chemaţi la mărturie, fraţi şi surori din adunările Domnului, din ţară şi diaspora! Lucrurile şi stilul de viaţă al lumii de 
acum, cu modelele ei, nu ne trebuie! Noi avem singurul model demn de urmat: Omul Isus Hristos! Fiul lui Dumnezeu, în faţa 
Căruia vom arunca cununile răsplătirii credinţei noastre! El merită urmat, venerat, copiat! El trebuie să fie EROUL nostru, al 
copiilor noştri şi al nepoţilor noştri!

Trebuie să punem stop conflictelor, divorţurilor, practicilor lumeşti, tradiţiilor, regulilor care nu au viaţă! Suntem chemaţi să fim 
SARE, în lumea fără gust, a putregaiurilor, plină de tot feluri de surogate şi de nonvalori! Acolo unde este prezentă SAREA, care 
nu a pierdut puterea de a săra, acolo este viaţă autentică, acolo este sănătate spirituală, acolo este Hristos!

Suntem chemaţi, în aceste vremuri, să dăm gust comunităţii în care trăim! Duhul Sfânt ne va învăţa, ne va ajuta, ne va întări şi 
vom fi mai mult decât biruitori, pentru că ne aşteaptă Patria cerească, Ierusalimul cel nou, unde vom fi totdeauna cu Domnul 
(Evrei 12:22).

Este vremea NOASTRĂ acum. Haideţi să fim MĂRTURIE, SAREA pământului!

Cornel HAUREŞ



 Eduard BERSZAN

Biblia, Cuvântul lui Dumnezeu, ne oferă posibilitatea 
de a arunca o privire şi dincolo de perdeaua 
materială a acestei lumi. Raţiunea şi imaginaţia 

noastră nu pot cuprinde ceea ce Dumnezeu a pregătit 
pentru răscumpăraţii Săi în Domnul Isus Cristos. 
Acest articol nu îşi revendică dreptul de a spune tot ce 
a afirmă Scriptura despre cer, dar doreşte să stârnească 
dorinţa de a ne preocupa în duhul nostru mai mult de 

ceea ce ne rezervă Tatăl ceresc în gloria Sa. Fie ca lectura 
acestei teme să trezească în noi dorul după eternitate. 
Apostolul Pavel a avut privilegiul să pătrundă în 
dimensiunea lui Dumnezeu. El îl citează pe Isaia (Isaia 
64:4) când afirmă în 1 Corinteni 2:9 că „Dar, după cum este 
scris: «Lucruri pe care ochiul nu le-a văzut, urechea nu le-a 
auzit şi la inima omului nu s-au suit, aşa sunt lucrurile pe 
care le-a pregătit Dumnezeu pentru cei ce-L iubesc».”

CETATEA 
DIN CER

O PATRIE 
CEREASCĂ
EVREI 11
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I. Cetatea care are temelii 
tari (Evrei 11:10)

Unor credincioşi din Vechiul Testament, Dumnezeu 
le-a oferit posibilitatea de a privi spre viitor. Ei au 
avut, în primul rând, privilegiul de a vedea suferinţa 
lui Mesia, ca Miel al lui Dumnezeu (Isaia 53; Psalmii 

22; 1 Petru 1:11). În al doilea rând, aceştia L-au văzut pe Cristos 
pe tronul lui David în Mileniu (Ieremia 23:5; Osea 3:5; Ezechiel 
37:24-28), iar în al treilea rând, au putut vedea Ierusalimul 
ceresc în lumea paralelă. Asupra ultimului punct mă voi opri şi 
voi prezenta câteva secvenţe pe care le avem în Scriptură. 

Referinţele biblice ne vorbesc despre un Ierusalim terestru 
şi un Ierusalim ceresc (Evrei 12:22; Galateni 4:26) al cărui 
Meşter şi Ziditor este Dumnezeu (Evrei 11:10). Mai mult, 
avem muntele Sionului în Ierusalimul pământesc, unde este 
construit templul, şi avem muntele Sionului în cer (Evrei 
12:22; Apocalipsa 14:1). În aceeaşi măsură, există un templu 
în Ierusalimul pământesc ca replică a celui ceresc. Pe muntele 
Sionului din cer, Dumnezeu îi arată lui Moise chipul obiectelor 
cereşti (Exodul 25:40). În templul din cer, Domnul Isus 
intră cu Însuşi sângele Său pentru a face curăţirea: „Dar, 
deoarece chipurile lucrurilor care sunt în ceruri au trebuit 
curăţite în felul acesta, trebuia ca înseşi lucrurile cereşti să fie 
curăţite cu jertfe mai bune decât acestea. Căci Hristos n-a 
intrat într-un locaş de închinare făcut de mână omenească, 
după chipul adevăratului locaş de închinare, ci a intrat chiar 
în cer, ca să Se înfăţişeze acum, pentru noi, înaintea lui 
Dumnezeu.” (Evrei 9:23-24).

Ierusalimul este oraşul „marelui Împărat” (Matei 5:35) şi 
Cetatea lui Dumnezeu, pe care o pregăteşte credincioşilor 
ca moştenire (Evrei 11:16). De asemenea, Ierusalimul ceresc 
are temelii tari (Evrei 11:10), iar datorită cuvintelor pe 
care Domnul Isus le-a rostit în săptămâna patimilor, când a 
vorbit despre locul pe care doreşte să îl pregătească pentru 
cei pe care îi va duce acasă, aflăm şi că Ierusalimul ceresc 
este promis de Domnul Isus: „În casa Tatălui Meu sunt 
multe locaşuri. Dacă n-ar fi aşa, v-aş fi spus. Eu Mă duc să vă 
pregătesc un loc. Şi după ce Mă voi duce şi vă voi pregăti un 
loc, Mă voi întoarce şi vă voi lua cu Mine, ca, acolo unde sunt 
Eu, să fiţi şi voi.” (Ioan 14:2-3).
Altfel spus, acest loc este: 
• „o patrie cerească” (Evrei 11:16)
• „o patrie mai bună” (Evrei 11:16)
• „o Cetate veşnică” (Evrei 13:14)

II. Apostolii şi experienţele 
lor cu privire la cer

Apostolul Pavel a avut o experienţă unică în felul 
ei. În 2 Corinteni 12:2-4, ne vorbeşte de experienţa 
răpirii în al treilea cer (gr. paradeisos). Primul cer 
este prezentat în Geneza 1:8. El a fost creat în 

a doua zi a creaţiei. Este întinderea dintre apele de sus şi 
apele de jos. Acest spaţiu este umplut de stelele de pe cer 
(Geneza 1:17). Al doilea cer este prezentat de apostolul 
Pavel în Efeseni 6:12. Locurile cereşti amintite de Pavel sunt 
de domeniul spiritual. În acest al doilea cer sunt structurile 
demonice ale celui rău. Îngerii căzuţi, numiţi demoni sau 
stăpânitorii întunericului acestui veac, au căpetenii, domnitori, 
stăpânitori. În Efeseni 2:2, Pavel spune că „domnul puterii 
văzduhului” cârmuieşte mintea şi inima omului. Prin învierea 
din morţi a Domnului Isus, El a dezbrăcat domniile şi 
stăpânirile şi le-a făcut de ocară înaintea lumii (Coloseni 
2:15). Triumful Celui înviat asupra lui Satan îl putem vedea şi 
în Efeseni 4:8-10. După ce a intrat în „casa celui tare” (Matei 
12:29), Domnul Isus l-a înfrânt pe Satan, călcându-i capul 
şi proclamând în cartierul general al lui Lucifer biruinţa Sa 
asupra păcatului, morţii, iadului şi asupra lui Satan. În felul 
acesta, El „S-a suit mai presus de toate cerurile, ca să umple 
toate lucrurile.” (Efeseni 4:10). Al treilea cer este locul 
amintit de Pavel ca paradis sau rai. Cuvântul apare de trei 
ori în Noul Testament. În Luca 23:43, unde Cristos îi promite 
tâlharului de pe cruce că va fi în rai, în 2 Corinteni 12:4 şi în 
Apocalipsa 2:7. Ce a văzut şi ce a auzit în acel loc, Pavel nu 
poate descrie şi nici noi nu am putea explica. 

Apostolul Petru, cel ce, împreună cu Ioan şi Iacov, are o 
experienţă pe Muntele cel Sfânt (muntele schimbării la faţă, 
Matei 17:1-9), ne vorbeşte despre nădejdea vie şi moştenirea 
pe care o vom primi (1 Petru 1:4). Această moştenire are trei 
atribute: „nestricăcioasă”, „neîntinată”, „nu se poate vesteji”. 
Eternitatea, gloria viitoare, slava veşnică, nu se pot exprima în 
cuvinte.

Apostolul Ioan primeşte în exilul de pe insula Patmos 
revelaţia cerului. Biserica era prigonită, credinţa creştinilor 
era trecută prin foc. În contextul acesta, Dumnezeu oferă 
bisericii Sale perspectiva cerului ca „o ancoră a sufletului” 
(Evrei 6:19). Ioan vorbeşte despre părtăşia la necazul bisericii 
şi despre suferinţa ca privilegiu. Puterea de a răbda o 
primeşte atât el cât şi biserica, atunci când el vede Împărăţia, 
Slava, Eternitatea (Apocalipsa 1:9). 

Din Apocalipsa 4:1 începând, Ioan este răpit în Duhul 
în cer. Prin acea uşă deschisă, el vede lucruri, fiinţe... din 
lumea spirituală. Această lume este la fel de reală ca şi 
lumea materială în care trăim. Lumea spirituală nu poate fi 
percepută cu simţurile noastre, deoarece are mai mult de 
trei dimensiuni. Apostolul Pavel vorbeşte de „ochii inimii” 
(Efeseni 1:18), cu care putem percepe a patra dimensiune 
a Dumnezeirii, şi anume „adâncimea” (Efeseni 3:17). Prin 
naşterea din nou, Duhul Sfânt ne poate descoperi lucrurile 
adânci ale lui Dumnezeu (1 Corinteni 2:10). Toate aceste 
taine sunt o nebunie pentru oamenii fireşti, aceştia neputând 
să le înţeleagă (1 Corinteni 2:14). 

Apocalipsa 21:9 – 22:6 ne prezintă frumuseţea Cetăţii din cer. 
De pe un munte înalt, Ioan vede Cetatea Sfântă, Ierusalimul 
ceresc, ce se pogoară din cer pe „Noul Pământ” (Apocalipsa 
21:10). Dimensiunile acestui cub (v. 16) este de douăsprezece 
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mii de stadii. Cuvântul „prăjini” din versetul 16 este în limba 
greacă „stadion”. Un stadion este echivalentul a 192 metri, 
respectiv 2304 kilometri (pentru cele douăsprezece mii de 
stadii). Înălţimea zidului este de 144 de coţi, respectiv 72 
de metri. Materialul de construcţie al zidului este „iaspis”, 
o piatră semipreţioasă, iar Cetatea – din aur curat, ca sticla 
curată (Apocalipsa 21:18). Cetatea avea douăsprezece 
temelii şi pe ele erau cele douăsprezece nume ale celor 
douăsprezece apostoli ai Mielului (v. 14). Temeliile zidului 
Cetăţii erau împodobite cu douăsprezece pietre scumpe. 
Cetatea are douăsprezece porţi şi la fiecare poartă era câte 
un înger. Cele douăsprezece porţi aveau numele seminţiilor 
lui Israel şi nu vor fi închise. Cetatea era luminată de Slava 
lui Dumnezeu, cu o lumină străvezie precum cristalul (v. 11). 
Porţile erau fiecare dintr-un mărgăritar (v. 21), iar străzile 
erau din aur. Cetatea nu are nevoie de lumina soarelui sau a 
lunii (v. 23). Templul din Cetate este înlocuit de Domnul Isus. 
În Cetatea din cer nu este noapte (v. 25), iar acolo au acces 
doar cei ce sunt scrişi în Cartea Vieţii Mielului. Neamurile 
şi împăraţii pământului aduc slava lor în Cetate (v. 24-25). 
Cetatea din cer este supranumită „nevasta Mielului” (v. 9). 
Acolo se află şi scaunul de domnie al lui Dumnezeu şi al 
Mielului. Fiindcă marea nu mai este, din scaunul de domnie 
curge un râu de apă vie, limpede precum cristalul. Pe ambele 
maluri ale râului este pomul vieţii ce aduce în fiecare lună 
roade felurite (Apocalipsa 22:2). Frunzele pomului vieţii 
slujesc la vindecarea neamurilor. 

După ce avem o perspectivă asupra Cetăţii din cer, 
vrem să răspundem la următoarea întrebare: ce 
nu vom găsi în cer? (Apocalipsa 21:4). Ne este 
relatat că nu vor mai fi moarte, tânguiri, ţipete, 

dureri, lacrimi. Forţa întunericului a fost înfrântă la Golgota. În 
urma războiului dintre oştirea cerească, condusă de Cristos, 
şi oştirea împăraţilor pământului, condusă de Anticrist, acesta, 
prorocul mincinos şi ulterior Satan cu duhurile necurate sunt 
judecaţi şi condamnaţi în iazul de foc. Ca atare, nu mai sunt 
nici aceste forţe ale întunericului (Apocalipsa 19:20; 20:14). 

În cer nu va mai fi nevoie de mâncare şi băutură. Foamea şi 
setea sunt de domeniul trecutului (Apocalipsa 7:16). Căldura 
Soarelui din cer nu va mai expune pe nimeni la arşiţă. Mielul 
care stă în mijlocul scaunului de domnie va satisface toate 
nevoile noastre.

Viaţa noastră terestră este marcată de suferinţă. Ne vine 
foarte greu să ne imaginăm o viaţă în care răul nu va mai fi. 
De multe ori ne întrebăm: ce sens au suferinţa, durerea şi 
lacrimile? Doar din perspectiva eternităţii vom putea înţelege 
de ce Dumnezeu îngăduie circumstanţe în viaţa noastră, 
circumstanţe ce generează lacrimi şi durere. Încă din Vechiul 
Testament, împăratul David era convins că Dumnezeu numără 
paşii vieţii sale de pribeag, pune lacrimile în burduful Său 
şi le contabilizează (Psalmii 56:8). În Apocalipsa 7:17, gloata 
cea mare ce trece prin necazul cel mare experimentează 
cum Mielul, respectiv Domnul Isus, îi şterge lacrimile de pe 
obraz. În situaţiile când suntem în cuptorul lui Dumnezeu, 

când credinţa noastră este încercată, nu avem voie să uităm 
Romani 8:28: „De altă parte, ştim că toate lucrurile lucrează 
împreună spre binele celor ce iubesc pe Dumnezeu, şi anume 
spre binele celor ce sunt chemaţi după planul Său”. 

În cele mai întunecoase clipe din viaţa noastră, gândurile de 
pace ale lui Dumnezeu vor să genereze în noi perspectiva 
eternităţii (Ieremia 29:11). În urma trecerii cu bine a tuturor 
pragurilor limitative, Duhul Sfânt ce ne mângâie în necazurile 
noastre ne transformă lăuntrul fiinţei noastre şi ne 
face să semănăm în caracterul nostru cu Marele 
Păstor al oilor. Nu suferinţa, ci Slava eternă este finalul lui 
Dumnezeu pentru noi (2 Petru 1:4; Romani 8:29; Galateni 
4:19). 

În Apocalipsa 21:4, Ioan ne confirmă încă o dată că prezenţa 
lui Dumnezeu ne va şterge toate lacrimile vărsate. La capăt 
de drum, în prezenţa Lui, cele vechi se vor fi dus, toate 
lucrurile vor fi înnoite. 

III. Oameni noi pentru o lume 
nouă
III. A. Oameni noi... 

Pe drept cuvânt trebuie să ne punem întrebarea: cine 
are parte de această slavă eternă? Răspunsul 
ni-l dă tot Scriptura. În Apocalipsa 22:14 ni se spune 
că cei ce şi-au spălat hainele au acces la pomul vieţii 

din cer (vezi şi Apocalipsa 7:14). Cei ce nu sunt spălaţi în 
sângele Mielului nu vor putea intra pe porţi în Cetate. Din 
această ultimă categorie fac parte cei ce trăiesc precum câinii 
(Filipeni 3:2; Deuteronomul 23:18), oamenii ce îşi pângăresc 
trupul şi trăiesc în vicii. De asemenea, vor lipsi din cer cei ce 
sunt vrăjitori, curvari, ucigaşi, închinători la idoli, iubitori de 
minciună şi cei care trăiesc în minciună (Apocalipsa 22:15). Pe 
lângă aceştia, lipsesc din cer fricoşii, necredincioşii şi scârboşii 
(Apocalipsa 21:8). 

Biblia fericeşte oamenii ce recunosc că sunt păcătoşi şi, 
crezând în jertfa Domnului Isus Cristos, îşi mărturisesc 
păcatele lor şi, eliberaţi de trecutul lor murdar, vor să trăiască 
spre Slava lui Dumnezeu. Biblia promite iertare, eliberare, 
biruinţă asupra păcatului (Psalmii 32:1; Romani 5:17 şi 8:37). 

Din clipa în care Duhul Sfânt a produs în noi naştere din 
nou, conştientizăm că adevărata viaţă va începe când vom 
pleca din această lume. Duhul lui Dumnezeu ne aduce aminte 
că Domnul Isus s-a dus în Glorie să ne pregătească patria din 
cer (Ioan 14:2). Într-o împrejurare când ucenicii se bucurau 
de autoritatea pe care o aveau asupra duhurilor necurate, 
Domnul Isus le direcţionează privirea spre eternitate şi le 
spune: „bucuraţi-vă că numele voastre sunt scrise în ceruri.” 
(Luca 10:20). Această revelaţie dă credinciosului stabilitate 
spirituală, bucurie în încercare şi o dorinţă zilnică după 
sfinţire. Apostolul Pavel ne încurajează în Filipeni 3:20 şi ne 
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direcţionează privirea spre cer. El afirmă „Cetăţenia noastră 
e în ceruri, de unde şi aşteptăm ca Mântuitor pe Domnul 
Isus Cristos”. Suntem cetăţeni ai cerului. Pe pământ, în trupul 
nostru, suntem ambasadorii cerului (2 Corinteni 5:20). Aceste 
privilegii nu sunt doar binecuvântări, ci ne şi responsabilizează 
la o alipire şi o aşteptare adecvată. Încă de pe acum gustăm 
privilegiile lumii viitoare. Apostolul Pavel afirmă că, prin 
învierea la o viaţă nouă, şedem împreună cu Cristos în 
locurile cereşti (Efeseni 2:6). Prin Cristos, domnim în această 
viaţă peste natura noastră păcătoasă, peste privaţiunile 
vieţii. Atât situaţiile de durere, despărţire de cei dragi, cât şi 
prigoana sau martirajul ne pot îndurera, dar nu pot produce 
disperarea. Cum e posibil? Duhul Sfânt ne direcţionează 
privirea spre eternitate. Ne uităm la „lucrurile care nu 
se văd” (2 Corinteni 4:18). Aceste lucruri sunt veşnice şi 
amprentează gândirea şi motivaţiile noastre zilnice. Gândurile 
noastre se leagă de cer, de patria de sus, iar Duhul lui Cristos, 
care este în noi, ne spune că toate aceste impedimente ale 
vieţii sunt trepte spre cer, spre desăvârşirea noastră. Viaţa 
noastră de rugăciune va gravita în jurul Tatălui din cer şi în 
jurul lui Cristos. Dacă ne preocupă Slava lui Dumnezeu, Voia 
lui Dumnezeu şi în încercările vieţii, Duhul Sfânt ne mângâie 
şi ne spune că în furtunile vieţii avem o ancoră a sufletului 
ce este în cer (Evrei 6:19). Nădejdea neclintită din cer dă 
stabilitatea vieţii noastre spirituale. Noi ştim că întristările 
uşoare din vieţile noastre lucrează o greutate veşnică de 
slavă (2 Corinteni 4:17). Aşa cum am amintit, în urma paşilor 
Domnului Cristos, Dumnezeu imprimă în viaţa noastră 
„Chipul lui Cristos”. 

Ce vom duce cu noi în eternitate? Tot ce facem ca 
neprihăniţi pentru cer, tot ce investim pentru eternitate, 
Dumnezeu le va evalua şi răsplăti. Mântuirea este lucrarea 
harului în viaţa noastră. Ea este realizată de Cristos la crucea 
de la Golgota. Slava pe care o vom moşteni este lucrarea 
noastră, pe care o zidim pe temelia care este Cristos (2 
Timotei 2:10; 1 Corinteni 3:10-15). 

La tronul de răsplătire, Dumnezeu va trece fiecare lucrare a 
noastră prin focul sfinţeniei Lui. Va răsplăti cu slavă veşnică 
doar ceea ce Îl onorează pe El. Fiecare mădular din Trupul 
lui Cristos se va deosebi în eternitate prin slava pe care o 
va moşteni (Daniel 12:3). În pilda polilor ni se prezintă un 
Dumnezeu ce răsplăteşte fiecăruia credincioşia Sa pentru 
Dumnezeu şi pentru lucrarea Sa. 

III. B. ...pentru o lume nouă

Lucrurile ce se văd, cele materiale, nu vor putea dăinui. 
Ele sunt doar pentru o vreme. Din pricina păcatului 
ce s-a instaurat în lume, ele trebuie să treacă. În 
urma ultimului conflict ce va fi între Satan, după ce 

va fi eliberat, şi Cristos, Cuvântul lui Dumnezeu ne prezintă 
marea finală. Prorocul Isaia vede lucruri ce sunt greu de 
imaginat. După necazul cel mare, înainte de Mileniu, el vede o 
transformare pe Terra. Pământul se transformă pentru a crea 
condiţiile ce erau înainte de potopul lui Noe: 

„Cel ce fuge dinaintea strigătelor de groază cade în groapă 
şi cel ce se ridică din groapă se prinde în laţ, căci se deschid 
stăvilarele de sus şi se clatină temeliile pământului! Pământul 
se rupe, pământul se sfărâmă, pământul se crapă, pământul se 
clatină ca un om beat, tremură ca o colibă; păcatul lui îl apasă, 
cade şi nu se mai ridică. În ziua aceea, Domnul va pedepsi în 
cer oştirea de sus, iar pe pământ, pe împăraţii pământului. 
Aceştia vor fi strânşi ca prinşi de război şi puşi într-o temniţă, 
vor fi închişi în gherle şi, după un mare număr de zile, vor fi 
pedepsiţi. Luna va fi acoperită de ruşine şi soarele, de groază, 
căci Domnul oştirilor va împărăţi pe Muntele Sionului şi la 
Ierusalim, strălucind de slavă în faţa bătrânilor Lui.” (Isaia 
24:18-23). 

După Mileniu, Isaia vede cum Dumnezeu va trece vechiul 
pământ şi vechiul cer prin judecata Sa. Patru versete din Isaia 
vor prezenta această mare realitate:

• Isaia 34:4 – „Toată oştirea cerurilor piere, cerurile sunt 
făcute sul ca o carte şi toată oştirea lor cade cum cade 
frunza din viţă, cum cade frunza din smochin.”

• Isaia 51:6 – „Ridicaţi ochii spre cer şi priviţi în jos pe 
pământ! Căci cerurile vor pieri ca un fum, pământul se 
va preface în zdrenţe ca o haină şi locuitorii lui vor muri 
ca nişte muşte, dar mântuirea Mea va dăinui în veci şi 
neprihănirea Mea nu va avea sfârşit.”

• Isaia 65:17 – „Căci iată, Eu fac ceruri noi şi un pământ 
nou; aşa că nimeni nu-şi va mai aduce aminte de lucrurile 
trecute şi nimănui nu-i vor mai veni în minte.”

• Isaia 66:22 – „«Căci după cum cerurile cele noi şi 
pământul cel nou pe care le voi face vor dăinui înainte 
Mea», zice Domnul, «aşa vor dăinui şi sămânţa voastră şi 
numele vostru.»”

Cetăţenia noastră e 
în ceruri, de unde şi 
aşteptăm ca Mântuitor 
pe Domnul Isus Cristos.

   >>

“
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Domnul Isus afirmă: „Cerul şi pământul vor trece, 
dar cuvintele Mele nu vor trece (Matei 24:35). În 
Evrei 1:10-12, Cuvântul lui Dumnezeu confirmă 
din nou marea realitate a transformării cerului şi 

a pământului. Primul şi al doilea cer vor trece cu trosnet. Va 
rămâne doar al treilea cer, unde nu este păcat, unde locuieşte 
Dumnezeu. 

Apostolul Petru vede acest episod şi îl prezintă în 2 Petru 
3:10-13: 

„Ziua Domnului însă va veni ca un hoţ. În ziua aceea, cerurile 
vor trece cu trosnet, trupurile cereşti se vor topi de mare 
căldură şi pământul, cu tot ce este pe el, va arde. Deci, fiindcă 
toate aceste lucruri au să se strice, ce fel de oameni ar trebui 
să fiţi voi, printr-o purtare sfântă şi evlavioasă, aşteptând şi 
grăbind venirea zilei lui Dumnezeu, în care cerurile aprinse 
vor pieri şi trupurile cereşti se vor topi de căldura focului? 
Dar noi, după făgăduinţa lui, aşteptăm ceruri noi şi un pământ 
nou, în care va locui neprihănirea.”

În final, Ioan certifică această realitate în Apocalipsa 21:1 şi 
în 1 Ioan 2:17. Chiar dacă ne vine greu să credem că lumea 
materială va arde, noi ştim un lucru: Cuvântul lui Dumnezeu 
este adevărat (Apocalipsa 21:5). Pe vremea lui Petru nu se 
cunoşteau armele nucleare. Astăzi, nimeni nu mai dezminte 
această realitate. 

Concluzie

Î
n faţa acestei mari realităţi, apostolul Petru, ne lansează 
o întrebare: ce fel de oameni ar trebui să fim noi? 
Răspunsul nu se lasă aşteptat. Trăirea în sfinţenie trebuie 
să-i caracterizeze pe cei ce-L aşteaptă pe Domnul Isus. 

Apostolul Ioan ne încurajează în 1 Ioan 3:2-3 ca, motivaţi de 
revenirea Domnului Isus, care Îşi va răpi biserica, să trăim în 
sfinţirea zilnică, urând păcatul şi aşteptându-L pe Domnul Isus. 
În curând va suna trâmbiţa şi mormintele se vor deschide, iar 
cei vii vor fi transformaţi şi vor experimenta metamorfoza 
trupului nostru material într-un trup duhovnicesc (1 
Corinteni 15:42-47; Romani 8:11). 

Nu doar aşteptăm venirea lui Hristos, ci şi lucrăm activ la 
răspândirea mesajului cristic. Prin puterea Duhului Sfânt, 
noi le spunem oamenilor să se împace cu Cristos. Cantitativ 
şi calitativ, biserica lui Cristos trebuie să se desăvârşească. 
Trăind în lumină, după cum El este lumină, vom duce o viaţă 
de biruinţă. Cei cu inima curată îl vor vedea pe Dumnezeu 
(Matei 5:8). Fie ca Duhul Sfânt să aprindă în noi un dor după 
Patria din cer. 

Maranata – Vino, Doamne Isuse! 
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Modestia 
în conducere

 Silviu TATU

La începutul sec XIII, în Anglia, 
baronii au convenit împreună 
cu regele Ioan să semneze 
Marea Cartă a libertăţilor prin 

care oamenii liberi erau protejaţi de 
abuzurile regelui. Deşi este considerată 
o etapă revoluţionară în evoluţia 
dreptului civil, principiile din Marea 
Cartă nu s-au impus pentru multe alte 
secole. Principiile semnalate aici au stat 
la baza legilor fundamentale din lumea 
civilizată a secolelor următoare, dintre 
care cel mai important fiind acela care 
stipulează „nimeni nu e mai presus 
de lege”. Transformarea monarhiei în 
monarhie constituţională a constrâns 
regele să răspundă în faţa legii pentru 
deciziile şi acţiunile sale.

Este dezamăgitor să constatăm că 
umanitatea a avut nevoie de aşa mult 
timp să descopere o modalitate prin 
care să împiedice abuzul regilor faţă de 
supuşii lor. Problema însă a rămas de 
actualitate pentru că ori de câte ori un 
om acumulează mai multe resurse decât 
are nevoie pentru o viaţă normală, 

ajunge să se poarte de parcă lui i se 
cuvin toate. Chiar şi într-o ţară săracă, 
cum este România, întâlnim oameni 
care caută să evite respectarea legii, 
pretinzând numai drepturi, dar nu şi 
responsabilităţi, căutând să acumuleze 
tot mai multe privilegii până acolo încât 
să pretindă că merită a fi puşi într-o 
galerie a voievozilor sau într-un panteon 
al zeilor.

Subiectul abordat aici este folositor 
tuturor, atât celor ce sunt într-o poziţie 
de conducere, celor ce vor ajunge 
vreodată acolo, cât şi celor îşi aleg 
conducătorii. Cu toţii trebuie să ştim 
ce înseamnă responsabilitatea de a 
conduce şi dacă o anumită persoană 
este compatibilă cu funcţia la care 
aspiră, fie că este vorba de o funcţie în 
stat sau una în biserică. Materialul este 
împărţit în două secţiuni: în prima voi 
prezenta trei manifestări ale aroganţei 
în conducere, iar în a doua trei soluţii 
propuse în revelaţia lui Dumnezeu 
pentru rezolvarea acestor probleme.

Aroganţa în 
conducere

Aroganţa în conducere 
cunoaşte diverse forme. Biblia 
le semnalează pentru că omul 
înstrăinat de Dumnezeu a 

avut probleme de acest fel încă de la 
începutul istoriei sale. Primii oameni 
au fost ispitiţi să dorească mai mult 
decât le-a încredinţat Dumnezeu, aşa 
că Ispititorul i-a prins în mreaja lui cu 
propunerea de a fi „ca Dumnezeu”, ca 
şi cum Dumnezeu le-ar fi ascuns accesul 
la anumite cunoştinţe. Primii oameni 
au ales să nu respecte interdicţia lui 
Dumnezeu care le garanta o relaţie 
armonioasă cu Dumnezeu şi au crezut 
că pot schimba unilateral termenii 
contractului cu Creatorul lor. Aceasta 
este aroganţa de a crede că meriţi mai 
mult, concretizată cel mai adesea în 
aspirarea pentru funcţii înalte când nu ai 
dreptul şi expertiza de a le ocupa.

Desigur, nimeni nu te poate împiedica 
să doreşti a ocupa un post de 
conducere şi chiar să aplici pentru 
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el, dar te scuteşti singur de suferinţa iminentă unei 
respingeri dacă te evaluezi onest şi îţi cunoşti adevărata 
capacitate. Într-o societate normală nu poţi spera la 
câştigarea unui concurs pentru ocuparea unei funcţii de 
conducere dacă nu ai calificările necesare. Din păcate, 
la noi nu sunt chiar toate lucrurile normale, aşa că 
aflăm adeseori din presa scrisă sau audio-vizuală despre 
cazuri de parvenitism, adică oameni subcalificaţi care 
ocupă poziţii de conducere la care au ajuns prin trafic 
de influenţă, evitând efortul depus de alţii prin şcoli şi 
ani mulţi de experienţă, care l-ar fi meritat pe drept.

Creştinul nu poate gândi în termenii tiparului 
corupt al lumii. Domnul le face clar 
ucenicilor Săi că trebuie să urmeze un alt 
parcurs. Într-o împrejurare, imediat după 

ce Domnul încheiase să le vorbească despre moartea 
Sa, soţia lui Zebedei s-a prezentat cu cererea de 
promovare a fiilor ei drept conducători în Împărăţia lui 
Dumnezeu. Refuzul Domnului primit atunci, însoţit de 
oprobiul celorlalţi ucenici, a fost justificat prin faptul că 
onoarea de a desemna ocupanţi pentru cele mai înalte 
funcţii din Împărăţia lui Dumnezeu îi aparţine exclusiv 
lui Dumnezeu. Aceste locuri nu se ocupă nici prin 
concurs şi, cu atât mai puţin prin trafic de influenţă (Mt. 
20:20-24). Chiar şi la ultima cină petrecută cu Domnul 
lor, ucenicii au fost ispitiţi să discute şi să dispute între 
ei dreptul de a conduce grupul apostolic, dovadă că nu 
au deprins morala lecţiei administrate mai devreme 
(Luca 22:24-30).

Pentru că omul manifestă o atracţie constantă înspre 
privilegiile altora, înspre onorurile care nu i se cuvin, 
Domnul semnalează problema şi recomandă ucenicilor 
să se poarte cu modestie chiar şi când sunt invitaţi la o 
masă festivă şi să nu se grăbească spre locurile care nu 
sunt îndreptăţiţi să le ocupe ca nu cumva să mănânce 
ruşine când vor fi trimişi de gazdă la locul cuvenit 
(Luca 14:7-11). Astăzi suntem scutiţi de o asemenea 
dezonoare când ne sunt alocate locurile pe care 
trebuie să le ocupăm la o masă festivă, sau când suntem 
conduşi la masa alocată nouă într-un restaurant. Situaţii 
stânjenitoare se întâmplă atunci când ocupăm locuri 
rezervate unor persoane în vârstă sau cu handicap 
în mijloacele de transport în comun, sau parcăm pe 
spaţiile rezervate vehiculelor rezervate familiilor cu 
copii şi persoanelor cu deficienţe locomotorii. De 
ce aspirăm spre privilegiile rezervate altora? Pentru 
că mintea coruptă a omului refuză să accepte locul 
cuvenit, muncit sau atribuit. Pentru a primi ce i se 
cuvine omul are nevoie de smerenie.

Afundându-se mai mult în această aroganţă, omul este 
ispitit să creadă că le poate face pe toate. În lumea de 
astăzi, această situaţie se numeşte cumul de funcţii şi 
este una dintre cele mai contraproductive drepturi 
încă existente pe piaţa muncii. Deşi vine la pachet cu 

Căci oricine se 
înalţă va fi smerit şi 
cine se smereşte va 
fi înălţat. Luca 14:11

“
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o măsură mai înaltă de stres, pentru 
că presupune urmărirea tuturor 
instituţiilor conduse, opţiunea rămâne 
atractivă datorită beneficiilor însumate 
pe care le aduce celor ce riscă să 
intre în acest joc. Adeseori cei care 
trebuie să evalueze prestaţia unei 
asemenea persoane trec cu vederea 
lipsa de randament, probabil pentru 
că există interese ascunse pentru 
a păstra aceste instituţii ineficiente 
sau aservite anumitor interese. Un 
asemenea conducător se poate afla 
în conflict de interese, şi nu numai că 
nu poate conduce eficient pentru că 
nu are timpul efectiv necesar pentru 
conducerea mai multor instituţii, dar 
şi ţine locul respectiv ocupat când un 
altul, fără alte funcţii, l-ar putea ocupa şi 
conduce mai bine. 

Regele David a fost ispitit să-şi asume 
o funcţie pe linie religioasă, deşi slujirea 
cultică era rezervată leviţilor, când a 
vrut să aducă Chivotul lui Dumnezeu 
în noua lui capitală. Aceasta însemna să 
ţină Chivotul pe mai departe ineficient 
în raport cu rânduielile cultice revelate 
de Dumnezeu prin Moise, pentru că îl 
ţinea despărţit de celelalte unelte de 
la Tabernacol. După prima tentativă 
eşuată, David s-a mâniat (2Sam. 6:8, 
este exact acelaşi verb folosit şi cu 
privire la reacţia lui Dumnezeu în 
6:7). Apoi a vrut să construiască un 
templu la Ierusalim şi Domnul nu i-a 
permis (2Sam. 7:5-16). Trebuie să-l fi 
muncit această iniţiativă din moment 
ce Dumnezeu îl inspiră în cele din 
urmă să scrie Psalmul 110, acolo unde 
justificarea găsită este că un preot tot 
era, deşi nu după rânduiala revelată, a 
lui Aaron, ci după rânduiala păgânului 
Melhisedec. Fără să ştie, David vorbea 
profetic despre slujirea spirituală a 
urmaşului său, Domnul Isus. Deşi lui 
David i-a trecut cu vederea această 
intenţie, Dumnezeu nu l-a iertat pe 
regele Ozia pentru intenţia de a sluji ca 
preot şi l-a sancţionat drastic cu o boală 
incurabilă (2Cron. 26:16-23).

Fenomenul este bine ilustrat de 
numeroase situaţii şi profesii din 
România pentru că nu există nicio lege 
care să reglementeze această situaţie. 

De exemplu, un medic primar poate 
deţine funcţia de şef al unei secţii în 
spital dar poate funcţiona în paralel şi 
ca profesor universitar, unde are alte 
responsabilităţi pe linie academică. În 
plus, nu se lasă mai prejos altor medici 
şi prestează consultaţii la diverse 
policlinici private. Cum poate un simplu 
om să facă toate aceste activităţi şi să 
conducă eficient mai multe instituţii 
decât punându-i pe medicii rezidenţi şi 
pe asistenţii universitari să-i facă munca? 
Deşi autorităţile au promis că vor 
interzice medicilor angajaţi la stat să 
lucreze şi la privat, lucrul acesta nu s-a 
întâmplat încă. 

Să luăm alt exemplu, mai aproape 
de noi. Cum poţi fi eficace când 
conduci fundaţie sau o afacere 
personală, şi deţii o altă funcţie 

în biserică? Sunt studenţi care speră 
să muncească, să slujească în biserică, 
să îngrijească de familie şi să facă şi 
studii universitare, toate în acelaşi 
timp. Pentru o vreme am încercat şi 
eu să fac aşa, dar a ieşit un amestec în 
care atingeam doar niveluri mediocre 
în fiecare dintre aceste implicări. Nu 
e de mirare că oamenii care încearcă 
să acopere mai multe domenii nu mai 
au viaţă de familie şi ajung copleşiţi de 
poveri. Indiferent ce îi determină să 
accepte cumulul de funcţii – onoruri, 
remuneraţii sau răsplătiri cereşti –, 
realitatea cruntă este aceeaşi: nu au 
cum să fie eficienţi, sacrificiile sunt 
foarte mari, iar cei sacrificaţi nu au un 
cuvânt de zis.

Apogeul aroganţei în 
conducere este aroganţa de a 
crede că meriţi toate privilegiile, 
comună autocraţiei. Autocraţia 

este o formă de guvernare în care un 
singur individ acumulează toate funcţiile 
din stat şi se bucură de toate privilegiile, 
care întrec responsabilităţile sale în 
raport cu ceilalţi oameni. Monarhia 
a căutat să justifice prin drept divin 
capacitatea de a dispune discreţionar 
de bunuri şi de oameni. Totuşi, oricât 
de luminaţi s-au crezut ori s-au dovedit 
despoţii, tot despoţi rămân. În lumea 
păgână, monarhia promova arondarea 
tuturor funcţiilor supreme în stat 

omului care ocupa tronul, iar acesta 
atribuia celelalte funcţii fiilor săi sau cui 
dorea. Astfel, regele era comandantul 
armatei, judecătorul suprem, marele-
preot, legislatorul şef, arhitectul şef, 
ş.a.m.d. 

Unii autocraţi au ajuns până acolo 
încât au crezut că merită un loc în 
panteon. Sunt memorabile cuvintele 
lui Isaia despre împăratul Babilonului 
imaginat ca unul care atenta la o poziţie 
între zei (Is. 14:13-15). Alţii se dădeau 
divinităţi pe motiv că deţineau funcţii 
pe linie judiciară (Ps. 82). Atât unul cât 
şi ceilalţi au fost treziţi la realitate prin 
experienţa comună a morţii.

Românii au avut un conducător chiar 
în sec. XX care, deşi nu avea suficiente 
clase să fie măcar educator la copiii 
de la grădiniţă, era considerat de 
poeţii de la curte „cârmaci înţelept”, 
„conducător vizionar”, „strateg genial”, 
„stegar viteaz”, „eroul naţiunii”, „ctitor 
de geniu”, „carpatic scut”, „simbol viu al 
năzuinţelor”, „stejar de vis, de-avînt, de 
omenie”, „vîntul care mişcă pădurea”, 
„marele tribun al neamului”, „fiu 
luminat al patriei”, „titan modern”, şi 
multe altele. Soţia lui nu a fost cu nimic 
mai prejos.

Să vedem acum care sunt soluţiile 
revelate de Dumnezeu pentru 
a ne proteja de aroganţă în 
conducere sau în aspiraţiile 

noastre de a acumula privilegii.

Domnul şi-a instruit ucenicii cum să 
ţină sub control dorinţa patologică de a 
deţine funcţii mai înalte decât merităm: 
deprinderea cu slujirea chiar şi când 
deţinem funcţii de conducere. Mentalitatea 
necesară, care nu se naşte fără efort, 
este asemănătoare celei întâlnite la 
copii, dar nu are nimic în comun cu 
naivitatea sau ignoranţa lor, ci mai 
degrabă cu lipsa de preocupare pentru 
poziţii de conducere (Mc. 10:13-16). În 
timp ce tiparul de conducere cunoscut 
în lume promovează îndreptăţirea de 
a dispune de ceilalţi de rang inferior 
şi a de a le porunci, conducerea aşa 
cum o înţelege Domnul presupune 
preocuparea pentru binele celor de 
rang inferior. Domnul îndrăzneşte chiar 
să promoveze spiritul de slujire drept 

   >>
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moneda promovării (Mt. 20:25-28). 
Există o limită a slujirii. Nu poţi sluji pe 
toată lumea, deci nu poţi conduce pe 
toată lumea.

Ca să fie şi evident principiul acesta, 
cu prilejul ultimei cine petrecute cu 
ucenicii Săi, Domnul a făcut spălarea 
picioarelor, adică ceea ce robul din 
casă era dator să facă musafirilor (Ioan 
13). Învăţătura nu putea să le scape 
ucenicilor, dar Domnul o subliniază prin 
cuvintele: „Eu v-am dat o pildă ca şi voi 
să faceţi cum v-am făcut eu” (13:15). 
Activitatea pilduitoare a Domnului 
presupune capacitatea de a întreprinde 
acţiuni sub nivelul demnităţii şi a funcţiei 
deţinute în folosul celor inferiori în 
rang. Tot la fel cum a fost dispus să 
petreacă timp cu copiii, Domnul i-a 
primit în compania Sa pe cei nemeritorii 
şi le-a spălat picioarele ucenicilor. Ca 
să le pregătească o mântuire veşnică, 
Domnul a renunţat la purpura regală 
din cer şi a preluat statutul cel mai de 
jos pe pământ, acela de rob (Flp. 2:6-
7). Urmând exemplul Mântuitorului, 
creştinii pot sluji copiilor, săracilor, celor 
mai puţin educaţi, nu numai în mega-
biserici şi în condiţii optime.

Ca să accepţi, fără să te agiţi, locul pe 
care îl ai şi rolul pe care îl deţii în slujire, 
pregătindu-te în aşteptarea vacantării 
altuia mai înalt, ai nevoie să te încrezi 
în înţelepciunea lui Dumnezeu, care 
le-a pregătit pe toate mai dinainte. 
Deşi nu s-a pronunţat împotriva 
sclaviei, apostolul Pavel recomanda 
atât acceptarea ei dar şi pregătirea în 
vederea eliberării din sclavie, pentru 
că statutul de om liber aducea nişte 
privilegii folositoare slujirii lui Cristos 
cu un mai mare impact decât cel de 
sclav (1Cor. 7:21-23).

Preocuparea patologică pentru 
cumulul de funcţii poate fi înfrântă 
prin consacrarea într-o anumită slujire. 
Ca să devină ucenici ai Domnului, cei 
doisprezece bărbaţi au fost chemaţi 
să-şi abandoneze locul de muncă şi 
familia timp de trei ani. Câţi creştini 
sunt dispuşi să facă un asemenea 
sacrificiu pentru anii lor de pregătire 
în vederea slujirii lui Dumnezeu? Nu 
e de mirare că lui Petru, şi probabil nu 

numai lui, i s-a părut această decizie una 
foarte dificilă şi meritorie, din moment 
ce a îndrăznit să-L întrebe pe Domnul 
despre răsplata cuvenită (Mt. 19:27). În 
vechime, dintre toţi israeliţii, Domnul 
i-a chemat pe leviţi ca să îndeplinească 
slujbele de la Templu. Regele David 
a diversificat slujbele şi le-a ordonat 
suplimentar. Leviţii s-au specializat în 
administratori, uşieri, paznici, cântăreţi, 
asistenţi ai preoţilor la pregătirea 
jertfelor (măcelari), învăţători, scribi, 
etc. Fiecare îşi îndeplinea rolul şi trebuia 
să se mulţumească cu funcţia primită. 
În Biserică, Cristos i-a desemnat pe 
unii apostoli, pe alţii profeţi, pe alţii 
evanghelişti, pe alţii păstori şi pe alţii 
învăţători (Ef. 4:11). Pavel nu a putut 
rămâne învăţător al bisericii din 
Antiohia, dacă Domnul l-a dorit în 
slujba de apostol al neamurilor. Aşadar, 
avem suficiente dovezi să înţelegem că 
dedicarea pentru o anumită slujbă este 
un principiu biblic.

Î
n acelaşi timp, nu este suficient ca 
un creştin să dorească deţinerea 
unei funcţii în Biserică. Dorinţa 
nu e păcătoasă, dar nu este nici 

suficientă. Ea trebuie secondată de 
îndeplinirea unor criterii. Listele lăsate 
de Pavel în 1 Tim. 3:1-13 şi Tit 1:6-9 
trebuie să-i fi liniştit pe mulţi care 
aspirau să ajungă prezbiteri fără să fi 
avut pregătirea şi calităţile necesare.

În final, autocraţia nu poate fi 
combătură decât prin pluralitatea în 
conducere. În statul secular se aplică 
principiul separării puterilor în stat, în 
Biserică se promovează conducerea 
prin prezbiteri (plural). Unul singur 
nu poate face la fel de bine munca 
depusă de mai mulţi, iar în decizii, unul 
singur poate ajunge mai lesne la abuz 
de putere decât un grup. Delegarea 
sarcinilor nu este totuna cu pluralitatea 
în conducere, pentru că un conducător 
îşi poate exploata subordonaţii chiar şi 
atunci când le încredinţează sarcini. 

Moise a experimentat personal ce 
înseamnă să conducă singur poporul 
şi a întreprins două demersuri: la 
propunerea socrului său Ietro, a 
desemnat judecători peste unităţi 
mai mici din popor (Ex. 18:13-26) şi 

la iniţiativa lui Dumnezeu a desemnat 
şaptezeci de prezbiteri care să-l ajute 
în luarea deciziilor (Num. 11:14-30). 
După ce au primit Duhul Sfânt, ucenicii 
Domnului au înţeles şi ce înseamnă 
conducerea pluralistă, aşa că nu s-au 
mai certat pentru putere şi au luat 
decizii prin consens. Pavel a stabilit 
obiceiul ca în bisericile întemeiate să 
desemneze prezbiteri (plural), practică 
predată mai departe şi discipolilor săi 
(2Tim. 2:2; Tit 1:5 cf. Fapte 20:17). Chiar 
dacă există un responsabil de adunare 
(aşa trebuie înţeles „îngerul” bisericilor 
din Asia care primesc mesaje prin 
Apocalipsa), acesta nu este lăsat singur 
în slujire, ci este acompaniat de mai 
mulţi prezbiteri.

Î
n concluzie, ca unii care ne dorim 
să urmărim îndeaproape învăţăturile 
şi exemplul Domnului, creştinii care 
aspiră la funcţii de conducere sau le 

deţin deja trebuie să înţeleagă limitările 
naturii corupte a omului şi să se 
păzească de toate capcanele întinse, de 
obicei celor care în societatea seculară 
se eschivează în conducători. Trăirea 
cu modestie afectează toate domeniile 
vieţii.  Apostolul Ioan ne avertiza că 
„lăudăroşenia vieţii” este din lume, 
nu de la Tatăl (1Ioan 2:16-17). Iubirea 
frăţească trebuie să se concretizeze şi 
în preocuparea pentru modul în care ne 
alegem conducătorii, poverile pe care 
le punem pe umerii lor şi grija arătată 
pentru nevoile lor. La urma-urmei şi ei 
sunt oameni. 

Eu v-am dat o 
pildă ca şi voi să 
faceţi cum v-am 
făcut eu.
Ioan 13:15

“
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 Emanuel CIUPE

De la 
gânduri  
la  
destin!gând | caracter | destin

Nicolae Iorga, un mare om politic care a trăit în 
secolul trecut, a rămas cunoscut în istorie (şi) 
pentru următoarea observaţie: 

„Semeni un gând, culegi o faptă / Semeni o faptă, 
culegi un obicei / Semeni un obicei, culegi un caracter / Semeni un 
caracter, culegi un destin!”

Iorga observa că noi nu ne trăim vieţile pe pilot automat. 
Ceea ce facem, facem în mod deliberat şi suntem pe deplin 
răspunzători. De aceea, el vorbeşte în termenii semănatului şi 
seceratului. Înainte de el însă, Scriptura spunea acelaşi lucru: 
„Semănaţi potrivit cu neprihănirea, şi veţi secera potrivit cu 
îndurarea” (Osea 10:12). Nu este suficient să ne trăim pur şi 
simplu tinereţea; trebuie să o trăim semănând ceea ce este 
nobil, pentru a secera ce este bun. 

Cum facem asta exact?

Iorga pleacă în discuţia lui de la gândurile noastre care în mod 
sigur vor rodi faptele noastre. Gândurile nevăzute pe care 
doar eu (şi Domnul) le ştiu, se vor vedea în cele din urmă în 
faptele pe care le fac. „Căci din prisosul inimii vorbeşte gura” 
spunea Domnul Isus. De aceea, transformarea vieţii unui om 
de către Dumnezeu începe chiar de la mintea sa care trebuie 
înnoită pentru ca gândurile sale să fie duhovniceşti, rezultând 
astfel fapte la fel de duhovniceşti. De aceea poruncea 
apostolul Pavel colosenilor să se gândească la lucrurile de sus, 
nu la cele de pe pământ (Coloseni 3:2) pentru ca faptele lor 
să fie plăcute înaintea Domnului.

Realitatea este că faptele sfinte sau nu pe care le facem 
în mod regulat ca rod a ce gândim, vor produce treptat 
obiceiuri în viaţa noastră. De aceea, Scriptura ne vorbeşte 

despre Domnul Isus (Luca 4:15) sau Pavel (Fapte 17:2) care 
aveau obiceiul să meargă la sinagogă pentru închinare, pe 
când alţii (Evrei 10:25) aveau obiceiul să părăsească întâlnirile 
bisericii. Adevărul este că obiceiul este anevoios (deşi nu 
imposibil) de schimbat. De aceea, cu cât înţeleg mai din 
tinereţe nevoia de obiceiuri pe placul Domnului, cu atât mă 
scutesc de lupte viitoare cu mine însumi pentru înlăturarea 
acestor obiceiuri. 

Iorga merge un pas mai departe şi observă că orice obicei 
formează pe termen lung un caracter în noi. Caracterul este 
felul nostru de a fi. Este imaginea noastră pe care o arătăm 
tuturor. Iar caracterul este maleabil. El poate fi schimbat, fie 
înspre bine, fie înspre rău. Iar importanţa caracterului e dată 
de faptul că în cele din urmă el determină destinul. Cu alte 
cuvinte, viaţa pe care o trăiesc demonstrând un caracter 
păcătos, format de fapte păcătoase pentru că gândurile mele 
sunt păcătoase, nu pot avea alt destin decât cel departe 
de Domnul. Ceea ce e tragic! Însă caracterul asemenea 
Domnului Isus, rezultat din faptele bune făcute prin Duhul 
Domnului, care-şi au rodul într-o minte înnoită prin pocăinţa 
şi credinţa în Domnul Isus, vor determina destinul meu 
împreună cu Domnul.

De aceea, e deosebit de important ca încă din anii tinereţii să 
înţeleg cât de importante îmi sunt gândurile şi, în felul acesta, 
să îmi doresc ca prin puterea Duhului Sfânt, beneficiind în 
mod constant de părtăşia bisericii şi adâncindu-mi privirile în 
Scriptură, să pot câştiga lupta cu gândurile mele, în mijlocul 
acestei lumi murdare. 
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Prima recunoaştere a creştinilor după Evanghelie a fost ca 
asociaţie religioasă, în anul 19331, în baza legislaţiei epocii. 

După înfăptuirea şi recunoaşterea României Mari, „pentru 
prima dată în istoria României”2 s-a elaborat o Lege pentru 

regimul general al cultelor (1928), cunoscută şi ca Legea Cultelor, 
care a stabilit cadrul şi forma de existenţă şi de funcţionare a două 
entităţi: cultele religioase şi asociaţiile religioase. 

În privinţa asociaţiilor religioase, unde au fost încadraţi şi creştinii 
după Evanghelie, Legea stipula:

Art. 24: Asociaţiunile religioase şi funcţionarea lor stau sub regimul 
legilor privitoare la asociaţiuni în genere şi la întruniri publice. Sunt 
cu desăvârşire interzise, sub sancţiunea pedepselor prevăzute în 
codul penal, acele asociaţiuni religioase care propagă doctrine 
de natură a aduce atingere legilor de organizare ale statului şi 
instituţiile sale şi care prin practicile lor rituale contravin bunelor 
moravuri şi ordinei publice. Asociaţiunile religioase care vor primi 
şi vor înscrie printre membrii lor persoane ce au părăsit un cult 
fără îndeplinirea formalităţilor prevăzute la art. 45, se vor pedepsi 
conform dispoziţiunilor respective din codul penal. Autorizaţiunile 
pentru funcţionare a asociaţiunilor religioase se vor acorda de 
autorităţile în drept pe baza avizului conform al Ministerului Cultelor, 
căruia aceste asociaţiuni sunt obligate a-i trimite sau prezenta 
orice acte şi informaţiuni privitoare la organizarea şi activitatea lor. 
Autorizaţiunile de funcţionare ale asociaţiunilor religioase vor putea 

1Bogdan Emanuel Răduţ, Adunările Creştine după Evanghelie din România 
în procesul de autorizare legislativă ca Asociaţie Religioasă (1925-1933), în 
„Timotheus – Incursiuni Teologice Tematice”, Vol. 7, Nr. 1, 2020, pp. 187-202; Viaţa 
religioasă în România, Bucureşti, Secretariatul de Stat pentru Culte, 1993, p. 25; 
Viaţa religioasă din România. Studiu documentar, Gh. F. Anghelescu, Ştefan Ioniţă 
(coordonatori), Bucureşti, Secretariatul de Stat pentru Culte, 1999, p. 64; Ediţia a 
II-a, Adrian Lemeni (coordonator), Volum realizat de Florin Frunză şi Ştefan Ioniţă, 
Bucureşti, Ministerul Culturii şi Cultelor. Secretariatul de Stat pentru Culte, 2005, 
p. 77; Ediţia a III-a, Gigel Sorinel Ştirbu (coordonator), Volum realizat de Florin 
Frunză şi Ştefan Ioniţă, Bucureşti, Ministerul Culturii şi Cultelor, 2008, p. 63; Statul 
şi Cultele religioase, Bucureşti, Secretariatul de Stat pentru Culte, 2014, p. 105; 
Ediţia a II-a revizuită şi adăugită, Bucureşti, 2018, p. 153.
2Viaţa religioasă din România, Ediţia a III-a, p. 11. 

de ani de la prima 
recunoaştere a creştinilor 

după Evanghelie în România

90

Deşi recunoaşterea şi identificarea 
denominaţională nu este specificul 
Mişcării Fraţilor, creştinii după 

Evanghelie din România au avut un 
parcurs istoric şi legislativ diferit faţă 
de Fraţii din alte ţări europene sau 
mondiale. Aceştia au trebuit să se supună 
exigenţelor Statului, în politicile sale 
cultice, şi să îndeplinească formalităţile 
necesare pentru recunoaşterea lor. Altfel, 
a funcţiona în afara legii nu numai că nu 
era permis, ci şi aducea cu sine numeroase 
abuzuri şi persecuţii, de care, şi aşa nu au 
fost scutiţi.
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fi anulate pe aceeaşi cale în caz de neobservare strictă a 
condiţiunilor stabilite şi impuse de autorităţile competente ale 
Statului.3 

După publicarea Legii, Ministerul Instrucţiunii, 
Cultelor şi Artelor a emis mai multe decizii 
ministeriale de reglementare a statutului 
asociaţiilor religioase în România. Acestea erau 

împărţite în două categorii, autorizate şi interzise, cele 
din urmă fiind într-un număr considerabil mai mare decât 
primele. 

În mai puţin de o lună a apărut Decizia nr. 24.536/1928 privind 
normele de funcţionare a asociaţiilor religioase4, în care creştinii 
după Evanghelie nu au fost incluşi la nici una dintre cele 
două categorii, la fel cum nu au fost incluşi nici anterior în 
Deciziunea nr. 5734/1925 privind asociaţiile de caracter religios5. 
Decizia din 1928 a fost completată cu adresa Ministerului 
de Culte Nr. 28.228/1928, prin care „se adaugă şi aceia a 
creştinilor după Evanghelie, ca secte libere să funcţioneze pe 
teritoriul statului român”6, dar informaţiile în această direcţie 
sunt lacunare.

Recunoaşterea din anul 1933 a venit în două etape. O primă 
recunoaştere a fost provizorie, în primăvara anului 1933, 
printr-o colaborare între Ministerul Cultelor şi Ministerul de 
Interne:

În sfârşit, prima oară decând (sic!) există în ţara noastră 
„Adunările Creştinilor după Evanghelie” – după mai multe 
„Memorii” cerute nouă şi predate la timp autorităţilor 
superioare de Stat, şi în urma numeroaselor reclamaţiuni 
făcute din pricina prigonirilor de tot felul suferite de noi din 
partea unor oameni ignoranţi, fanatici sau interesaţi şi uneori 
chiar din partea unor autorităţi în sub-ordine cari cunosc încă 
prea puţin, atât Adunările noastre, cât şi binefacerile de ordin 
spiritual şi material cari rezultă pentru societate, pentru ţară, 
familie şi individ, din adevărul vrednic al Evangheliei, primit şi 
trăit prin credinţă – Onor. Ministerul cultelor şi instrucţiunii 
publice, împreună cu Onor. Ministerul de Interne, au 
binevoit să le acorde, ca un început „Autorizaţia provizorie” 
de funcţionare legală, până la reglementarea definitivă a 
regimului cultelor, conform Legii în fiinţă.7 

Astfel, Ministerul de Interne, prin Direcţiunea Administraţiei 
de Stat, a emis adresa Nr. 3176 A din 10 Martie 1933, trimisă 

3Legea nr. 54 pentru regimul general al cultelor, în „Monitorul Oficial. 
Regatul României”, Nr. 89, Partea I, 22 aprilie 1928, p. 3609. 
4Normele de funcţionare a asociaţiunilor religioase, în „Vestitorul”, Organ al 
Eparhiei Române Unite Oradea şi revistă de cultură religioasă, Anul IV, No. 
13-14, 1-15 Iulie 1928, p. 2; Sectele religioase, în „Curierul Creştin”, Organ 
oficial al Diecezei de Gherla, Anul X, Nr. 12, 15 Iunie 1928, pp. 145-146.
5Comunicat, în „Biserica şi Şcoala”, Revistă bisericească, şcolară, literară şi 
economică, Anul XLIX, Nr. 14, Arad, 5 aprilie 1925, pp. 2-4. 
6Arhivele Naţionale Istorice Centrale (ANIC), fond Direcţia Generală a 
Poliţiei, Dosar nr. 61/1942, f. 22. 
7Libertate..., în „Creştinul”, Revistă creştină pentru zidirea sufletească a 
credincioşilor, Anul VI, No. 3, 1933, p. 1.

prefecţilor de judeţe şi, prin aceştia, administraţiei din 
teritoriu:

Domnule Prefect,

Ministerul Instrucţiunii, al Cultelor şi Artelor, ne aduce la 
cunoştinţă prin adresa Nr. 23658-1933, că în ce priveşte 
funcţionarea Asociaţiei religioase „Creştinii după Evanghelie”, 
acel departament i-a dat autorizaţie provizorie, însă numai 
grupelor cari fac dovada ieşirii din cultul în care se găseau 
înainte, şi în aceleaşi condiţiuni ca pentru Baptişti şi Adventişti 
de ziua 7-a.

Prin urmare, dacă adepţii numitei Asociaţiuni îndeplinesc 
aceste formalităţi, ei pot să se adune liberi în casa de 
rugăciune, conformându-se Art. 2 alineatul 6 din decizia No. 
24536-1928. Ei nu se pot aduna însă la rugăciune într-un 
local în care se întrunesc şi alte asociaţiuni religioase, conform 
susnumitului departament.

Avem onoare a vă ruga să aveţi în vedere dispoziţiunile de 
mai sus, privitoare la autorizarea provizorie de funcţionare 
acordată Asociaţiei „Creştinii după Evanghelie”, şi la casa de 
rugăciune în care se pot aduna (întruni).

(ss) Ministru indescifrabil
(ss) Director indescifrabil8

Iniţial, această „autorizare provizorie” a fost receptată 
pozitiv de creştinii după Evanghelie, dar au continuat 
să fie atenţi la prevederile legislative care puteau intra 
în contradicţie cu învăţătura şi practica proprie în 

organizarea adunărilor locale9. Numai că funcţionarea noii 
asociaţii era condiţionată, Ministerul acordând „autorizaţie 
provizorie însă numai grupelor cari fac dovada eşirei din 
cultul în care se găseau înainte şi în aceleaşi condiţiuni ca şi 
Adventiştii de ziua şaptea şi Baptiştii”10. 

Situaţia nu a durat decât câteva luni, pentru că în august 
a venit a doua etapă, prin promulgarea Deciziei nr. 
114.119/1933 privind interzicerea activităţii unor asociaţiuni 
religioase şi reglementarea activităţii celor neinterzise, prin 
care Adunările Creştine după Evanghelie au fost autorizate 
ministerial ca asociaţie religioasă:

Art. 2. Se vor bucura de drepturile şi libertăţile pe care 
Constituţia le acordă asociaţiunilor în genere, asociaţiilor 
religioase adventiste de ziua 7-a, Baptiştii şi Creştinii după 
Evanghelie.11

Această recunoaştere a venit la pachet cu multe obligaţii 
impuse de Stat, fapt ce i-a făcut pe unii conducători ai 

8Ibidem;
9Ibidem, pp. 2-4.
10Arhiva Consiliului Naţional pentru Studierea Arhivelor Securităţii 
(ACNSAS), Fond Documentar, Dosar nr. 15.257, f. 16; Dosar nr. 15.887, Vol. 
1, f. 14. 
11Decizia nr. 114.119 privind interzicerea activităţii unor asociaţiuni 
religioase şi reglementarea activităţii celor neinterzise, în „Monitorul Oficial. 
Regatul României”, Nr. 193, Partea I, 24 august 1933, p. 5404. 
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adunărilor să o numească „o libertate primejdioasă”12, 
urmând un schimb de memorii între Delegaţia adunărilor13 
şi ministerul de resort. Ei au socotit acordarea acestei 
recunoaşteri ca fiind urmarea faptului că „Adunările 
noastre (‹Creştinii după Evanghelie›) sunt puse în drepturile 
prevăzute şi acordate de Constituţia ţării noastre, ca unele 
care timp de 30 de ani s-au dovedit în totul folositoare 
ordinei publice, moralei creştine şi siguranţei Statului”14. 

Această recunoaştere şi autorizare a fost 
reconfirmată de alte decizii ministeriale: Decizia 
nr. 4.781/1937 privind interziceri de secte religioase 
(Art. IV)15, Decizia nr. 26.208/1938 privind 

regulamentul sectelor religioase (Art. 21)16 şi Decizia nr. 
31.999/1939 privind asociaţiile religioase interzise şi autorizate 
(Art. 4)17. Astfel că, Asociaţia Religioasă „Creştinii după 
Evanghelie”, aşa cum s-a numit ea, a funcţionat până în 
primii ani ai guvernării antonesciene, care a coincis şi cu cel 
de-Al Doilea Război Mondial.

În perioada 1942-1944, Asociaţia a fost desfiinţată, scoasă în 
afara legii, patrimoniul confiscat, iar credincioşii ameninţaţi 
cu deportarea în Transnistria, fapt ce a dovedit că legislaţia 
antonesciană a fost una de „intoleranţă şi prigoană 
religioasă”18. Dar, din 1944, după înlăturarea Mareşalului 
Antonescu, până în 1946, Asociaţia a fost reautorizată. 

În anul 1946 prin Legea nr. 883 pentru recunoaşterea şi 
reglementarea Cultului Creştin după Evanghelie din România19, 
creştinii după Evanghelie au primit statutul de cult religios, 
reconfirmat în 1950 şi 2008. În prezent, noua denumire este 
Biserica Creştină după Evanghelie din România. 

12F[lorea] M[oisescu], O libertate primejdioasă, în „Creştinul”, Revistă 
creştină pentru zidirea sufletească a credincioşilor, Anul VI, No. 4, 1933, 
pp. 1-6.
13În perioada 1933-1989, Adunările Creştine după Evanghelie au fost 
conduse de o Delegaţie compusă din trei membrii activi şi doi supleanţi. 
14F[lorea] M[oisescu], O libertate primejdioasă, p. 1.
15Decizia nr. 4.781 privind interziceri de secte religioase, în „Monitorul 
Oficial. Regatul României”, Nr. 93, Partea I, 21 aprilie 1937, p. 4078.
16Decizia nr. 26.208 privind regulamentul sectelor religioase, în „Monitorul 
Oficial. Regatul României”, Nr. 133, Partea I, 14 Iunie 1938, p. 2852. 
17Decizia nr. 31.999 privind asociaţiile religioase interzise şi autorizate, în 
„Monitorul Oficial. Regatul României”, Nr. 161, Parte I, 15 iulie 1939, p. 
4455.
18Procesul lui Ion Antonescu, Ediţie îngrijită de Ioana Cracă, Bucureşti, 
Editura Eminescu, 1995, p. 51.
19Legea Nr. 883 pentru recunoaşterea şi reglementarea Cultului Creştin 
după Evanghelie din România, în „Monitorul Oficial. Regatul României”, 
Nr. 261, Partea I, 09 noiembrie 1946, p. 11776. Vezi şi Bogdan Emanuel 
Răduţ, Legea nr. 883/1946 pentru recunoaşterea şi reglementarea Cultului 
Creştin după Evanghelie din România: context, conţinut şi consecinţe, 
în „Timotheus – Incursiuni Teologice Tematice”, Vol. 3, Nr. 2, 2016, pp. 
107-118.

PROGRAME 
SAU 
PĂRTĂŞIE
„Petru și Ioan se suiau 
împreună la Templu, la 
ceasul rugăciunii: era 
ceasul al nouălea.” – 
Faptele Apostolilor 3:1

 Răzvan NEAGU

   >>
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Există o perioadă de timp în care în discuţiile purtate 
cu diverşi fraţi de credinţă iese în evidenţă, printre 
altele, preocuparea pentru viaţa internă a bisericii şi 
ceea ce trebuie făcut pentru a ajuta la dezvoltarea, 

creşterea şi maturizarea bisericilor. Unul dintre răspunsuri 
poate fi că, de multe ori, accentul cade pe ideea de programe 
şi îmbunătăţirea lor. Pe parcursul acestui articol se va încerca 
analizarea acestui subiect raportat la viaţa bisericilor şi cum 
este influenţată aceasta de tiparele de gândire şi de activităţile 
care sunt desfăşurate în cadrul lor.

În dezvoltarea bisericilor este nevoie să existe o preocupare 
permanentă pentru a permite ca viaţa din belşug, promisă 
de Domnul Isus, să fie o realitate care să conducă la 
transformarea şi aşezarea comunităţilor de credincioşi 
pe baze solide şi corecte. Potrivit cu învăţătura Scripturii 
înţelegem că aceasta se întâmplă prin interconectarea tuturor 
părţilor componente ale bisericii şi prin modul în care 
acestea se susţin reciproc pentru a da randamentul maxim 
(Efeseni 4).

Pentru aceasta trebuie să existe deschidere pentru a face o 
reflecţie onestă asupra unui număr de întrebări, precum: De 
ce facem ceea ce facem? Cum se încadrează aceste acţiuni în 
ceea ce ne-a spus Domnul Isus să facem? Putem face lucrurile şi 
altfel? Şi, foarte important, în ce fel ceea ce suntem se reflectă în 
ceea ce facem? Uneori există pericolul să ne obişnuim atât de 
mult cu ceea ce facem (tradiţia noastră de a), încât accentul 
să cadă doar pe ceea ce facem şi cum facem (tradiţionalism), 
iar toţi cei care fac altfel trebuie analizaţi cu cea mai mare 
atenţie, astfel încât să nu strice lucrurile cu care ne-am 
obişnuit.

De exemplu, se întâmplă să facem cuiva o invitaţie în 
următoarea formă: Ai vrea să participi la programul bisericii 
noastre? Evident, motivaţia din spate este una bună şi corectă, 
dorinţa de a-l aduce pe interlocutor în contact cu Cuvântul, 
cu Evanghelia, dar este posibil ca ceea ce spunem să reflecte 
un mod de gândire care guvernează întreaga noastră viaţă. 
Deşi nu realizăm, terminologia pe care o folosim în discuţiile 
noastre sugerează modul în care ne raportăm la subiectul pe 

care îl abordăm şi îşi pune amprenta asupra modului în care 
ne guvernăm viaţa.

Î
n textul citat la începutul acestui articol îi vedem pe cei 
doi apostoli, Petru şi Ioan, mergând împreună la ceasul 
rugăciunii. Privind contextul acestei istorii, înţelegem că 
ceea ce fac ei este influenţat de cultura evreiască unde ei 

fuseseră formaţi şi în care Templul şi tot ceea ce se întâmpla 
acolo juca un rol fundamental în viaţa lor religioasă. Dar 
aceasta ei o integrează în noua direcţie pe care le-o dăduse 
Dumnezeu prin Duhul Sfânt. Desprinderea lor de tradiţia 
mozaică nu se realizase (ea va apărea ulterior după ce Petru 
merge şi propovăduieşte Evanghelia sutaşului Corneliu – 
Faptele Apostolilor 10 şi 11), şi ei încă acţionează ca nişte 
evrei veritabili care acum sunt însufleţiţi de Duhul Sfânt. Dar 
aceasta nu îi face să fie insensibili la ceea ce se întâmplă în 
jur, ci sunt gata să îl ajute pe cel care este în nevoie şi, în felul 
acesta, să nu reuşească să ajungă la „programul de rugăciune”.

Atunci când accentul cade pe program există riscul să fim 
concentraţi mai mult pe desfăşurarea lui şi pe modul în care 
el mă împlineşte pe mine şi mai puţin pe ceea ce trebuie 
ca eu să ofer celorlalţi. În felul acesta pot ajunge să spun că 
„nu mi-a plăcut azi la biserică”, sau „nu mi-a plăcut predica” 
sau „nu mi-a plăcut cum s-a cântat azi” şi să uit că tot ceea ce 
se întâmplă în cadrul acestor întâlniri se realizează prin tot 
ceea ce punem în comun, prin părtăşia credincioşilor şi prin 
închinarea pe care ei I-o aduc lui Dumnezeu. Dacă am venit 
la program mă aştept ca să se întâmple anumite lucruri, într-o 
anumită ordine, şi, în mintea mea, bifez momentele care au 
avut loc şi ceea ce urmează să se întâmple, iar aceasta va fi 
pusă în realitate de altcineva, cu mine spectator.

Dacă mutăm accentul de pe program pe părtăşie, atunci 
interesul va fi pe modul în care eu contribui la tot ceea ce se 
întâmplă în părtăşia bisericii astfel încât toţi cei care participă 
să fie edificaţi sufleteşte, să fie încurajaţi sau chiar să fie 
mustraţi de Duhul Domnului şi să plece acasă convinşi că în 
acea părtăşie prezenţa lui Dumnezeu a fost ceva real, a fost 
ceva care i-a determinat să adopte anumite schimbări în viaţa 
lor şi o întâlnire din care au plecat îmbogăţiţi sufleteşte.

Părtăşia subliniază unitatea din Trup şi modul în care 
fiecare parte a acestuia contribuie la dezvoltarea 
armonioasă a celorlalte părţi, fără a uita că în tot 
acest proces de creştere nu se poate neglija pe sine. 

Părtăşia ne oferă cadrul în care se poate realiza ceea ce a 
spus Domnul Isus ucenicilor: prin aceasta vor cunoaşte toţi că 
sunteţi ucenicii Mei, dacă veţi avea dragoste unii pentru alţii (Ioan 
13:35). Adevărata dragoste este aceea care se revarsă spre 
alţii şi de fiecare dată caută folosul cel mai mare al aceluia faţă 
de care doreşte să se manifeste, şi aceasta nu se poate realiza 
atunci când eşti interesat să bifezi părţile programului. 

Totodată, părtăşia este nu doar pe orizontală (unii cu alţii), 
ci şi cu Dumnezeu. Părtăşia Bisericii este cadrul în care 
credincioşii vin împreună în închinare şi slujire înaintea lui 
Dumnezeu, ca o expresie comună a bucuriei mântuirii şi a  
credinţei în Domnul Isus Hristos.

PE CALEA CR
ED

IN
ŢEI
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De fapt, Scriptura afirmă clar că părtăşia dintre noi (pe 
orizontală) este generată de părtăşia pe care o avem cu 
Domnul (1 Ioan 1:7).

Din punct de vedere istoric se pare că accentul 
pe părtăşie a fost unul dintre punctele forte ale 
Mişcării Fraţilor din România. Dorinţa de a fi 
împreună cu cei care au o credinţă de acelaşi 

preţ, disponibilitatea de a-i sluji pe cei din propria comunitate 
şi deschiderea de a-i ajuta pe cei care aveau nevoie de ajutor 
erau caracteristici naturale ale părtăşiei Fraţilor. 

Aici aş dori să aduc o notă personală şi să spun că 
accentuarea programului şi a orelor în care acesta se 
desfăşoară pare mai degrabă o consecinţă a ceea ce s-a 
întâmplat în perioada comunistă, şi care, dintr-o îngrădire, a 
ajuns să fie considerată o normă acceptabilă de credinţă. În 
perioada menţionată era foarte greu să te întâlneşti în afara 
„orelor de program” şi, cu toate acestea, au fost mulţi dispuşi 
să plătească în diferite forme şi să aibă şi alte momente de 
părtăşie în care să se dezvolte şi să se maturizeze astfel 
încât să fie utili în slujirea pe care o aveau de făcut. Este trist 
să constatăm că azi, ceea ce odată a fost o impunere şi o 
constrângere exterioară, a ajuns să fie considerată norma 
de credinţă. Spun aceste lucruri nu din dorinţa de a judeca 
sau de a acuza pe cineva, ci pentru a reliefa această situaţie 
astfel încât fiecare biserică să ştie ce trebuie să fie şi ce este 
necesar să facă, astfel încât viaţa ei să fie caracterizată de 
fidelitate faţă de Dumnezeu şi plină de entuziasm.

Pentru ca părtăşia să îşi pună amprenta şi să asigure 
continuitatea în întâlnirile noastre, aceasta ar trebui să se 
desfăşoare în contexte diferite şi să producă în mintea şi 
în inima celor care se întâlnesc încredere şi transparenţă. 
Lucrurile ascunse nu ajută la dezvoltarea relaţiilor, ci ele 
vor conduce la retragere şi individualism. Deschiderea şi 
vulnerabilizarea nu vor mai lăsa în interiorul nostru puncte pe 
care trebuie să le ascundem şi să le apărăm, şi în felul acesta 
vom umbla în acea libertate pe care Dumnezeu ne-a dat-o în 
momentul în care ne-a iertat şi ne-a pecetluit cu Duhul Său 
cel Sfânt.

În cadrul părtăşiilor noastre trebuie să-şi găsească tot 
mai des locul rugăciunea, împărtăşirea descoperirilor din 
Biblie şi a experienţelor prin care am trecut cu ajutorul lui 
Dumnezeu şi care nu au făcut altceva decât să consolideze 
relaţia noastră cu El. De asemenea, trebuie să învăţăm cum 
să plângem cu cei ce plâng şi cum să ne bucurăm cu cei ce se 
bucură. Cu ajutorul primit prin Duhul Sfânt, să rezistăm ispitei 
de a fi invidioşi şi să ştim cum să ne ridicăm unii pe alţii şi 
cum să recunoaştem darurile pe care Dumnezeu le-a pus în 
noi, fără ca să ne simţim ameninţaţi sau să credem că vom fi 
daţi la o parte.

Î
n concluzie, ceea ce am dorit să aduc în atenţie prin 
intermediul acestui articol are în vedere modul în care 
ar trebui privită viaţa bisericii. Aceasta nu este formată 
din programe la care cineva vine, îşi interpretează rolul 

şi pleacă, iar la final toţi cei care au urmărit ceea ce s-a 
întâmplat să aplaude sau să plece dezamăgiţi. Oricât ar părea 
de lipsit de importanţă, cred că este nevoie să schimbăm 
chiar şi terminologia pe care o folosim pentru a descrie tot 
ceea ce se întâmplă în diferite momente în cadrul bisericii. 
Nu participăm la un program de închinare, ci în cadrul 
părtăşiei bisericii are loc închinarea publică a fiecărei părţi 
din Trup înaintea Dumnezeului viu şi adevărat. Nu invităm 
oamenii la programul bisericii, ci îi invităm să fie parte cu noi 
la proclamarea celui mai frumos mesaj pe care omenirea 
putea să îl primească şi pe care nici noi nu trebuie să-l uităm. 
În mod personal, să nu ne mai analizăm viaţa spirituală din 
prisma participării la programele de duminică şi din cursul 
săptămânii, considerând că în felul acesta ne-am făcut datoria 
faţă de Dumnezeu, ci prin modul în care Hristos a luat chip în 
noi, şi prin modul în care acest lucru se vede în orice cadru 
de părtăşie şi de exprimare a credinţei creştine. Prezbiterii 
nu vor mai considera că toate lucrurile sunt bune atâta timp 
cât prezenţa la program este una bună, ci îşi vor face timp 
pentru a avea părtăşie cu membrii bisericii pentru a vedea 
cu adevărat cum stau lucrurile în viaţa credincioşilor astfel 
încât să nu mai fie surprinşi de „bombele” care explodează 
din când în când în mijlocul comunităţii şi în felul acesta 
„mărturia” să fie afectată.

Astăzi, la fel ca altădată, este vremea ca bisericile 
să fie preocupate de viaţa care există în Trup ca 
expresie a transformărilor generate de credinţa 
mântuitoare în Domnul Isus, şi accentul să fie pus 

în mod corect pe corelaţiile şi conexiunile care există între 
credincioşi şi pe modul în care acestea modelează exprimarea 
vizibilă a acestei credinţe. Noi nu trebuie să gravităm în 
jurul programelor şi să fim mai interesaţi de producerea şi 
perpetuarea lor, ci să fim interesaţi în dezvoltarea relaţiilor 
dintre noi, şi să fim deschişi la ceea ce Dumnezeu vrea 
să ne înveţe în cadrul acestor relaţii şi pe modul în care 
exprimăm aceste lucruri către ceilalţi oameni. Dacă vrem să 
vedem dezvoltare, creştere şi maturizare în cadrul bisericilor 
noastre, atunci trebuie să acordăm atenţie părtăşiei care 
se dezvoltă între noi şi să fim mai puţin preocupaţi de 
succesiunea şi desfăşurarea programelor. 

Părtășie
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DUHUL SFÂNT | PERSOANĂ A SFINTEI TREIMI

(8)

 Emanuel DOBRIN

Introducere

Nu există discuţie legată de Sfânta Treime care să nu stârnească împotrivire şi dispute cu iz teologic. Fie că 
este vorba de statutul fiecărei persoane din Sfânta Treime sau de lucrarea făcută de acestea, fiinţa umană 
este incapabilă să cuprindă în gândire şi în exprimare tot ce înseamnă Sfânta Treime. În particular, lucrurile 

stau la fel. Dumnezeu poate fi înţeles doar în măsura în care Se lasă descoperit, Hristos poate fi acceptat doar prin 
credinţă, iar lucrarea Duhului Sfânt este înţeleasă doar în măsura în care asigură şi călăuzirea. În articolul de faţă 
discuţia este legată de Duhul Sfânt, de înţelegerea Acestuia ca persoană a Sfintei Treimi şi bineînţeles accentul este 
pus şi pe formatarea minţii cititorului spre această înţelegere. Demersul este necesar atât conceptual cât şi teologic, 
deoarece defineşte credinţa în Sfânta Treime, implicit în lucrarea Acesteia.

DUHUL SFÂNT
   >>
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Duhul Sfânt – persoană a 
Sfintei Treimi

Î
n tiparele evanghelice de gândire şi de acceptare 
teologică, Duhul Sfânt este a III-a Persoană a Sfintei 
Treimi având aceeaşi esenţă şi substanţă cu Tatăl şi cu 
Fiul, motiv pentru care expresia credinţei evanghelice 

este Dumnezeu Tatăl - Dumnezeu Fiul - Dumnezeu Duhul 
Sfânt. Nu există concepţie teologică, filozofică sau de altă 
natură care să exprime mai bine cine este Duhul Sfânt decât 
exprimarea amintită. Şi crezul niceean de la 381 d.H. afirmă 
acest adevăr fundamental „Cred (...) şi într-unul Duh Sfânt, 
Domnul de viaţă Făcătorul (...) cel ce împreună cu Tatăl 
şi cu Fiul este închinat şi mărit”. Aşadar, Duhul Sfânt este 
nedespărţit şi neîmpărţit de Tatăl şi de Fiul. Se ştie, însă, că 
înainte de formularea acestui crez, mai precis în primul secol, 
după înălţarea Domnului Isus la Cer, s-au spus puţine despre 
Duhul Sfânt, întreaga comunitate a credincioşilor convertiţi 
la noua credinţă fiind încă puternic influenţaţi de amintirea 
prezenţei lui Hristos între ei. 

De-a lungul istoriei, însă, mintea umană, mai mult sau 
mai puţin cultivată teologic, a oferit diferite şabloane de 
interpretare a Duhului Sfânt. Înţelegerea Duhului Sfânt doar 
ca o putere a lui Dumnezeu nu are justificare. Înainte de 
înălţarea Sa la cer, în discuţia cu ucenicii consemnată în Fapte 
1:8, Hristos îşi anunţă ucenicii că odată cu venirea Duhului 
Sfânt vor primi o putere. Adică, Duhul Sfânt, în Sine, este acea 
putere dumnezeiască prin care ucenicii şi toţi credincioşii vor 
fi călăuziţi şi îndrumaţi de-a lungul istoriei şi vor mărturisi 
lucrările minunate ale lui Dumnezeu. Dar această însuşire 
a Duhului Sfânt de a fi putere a lui Dumnezeu nu anulează 
statutul de persoană.

Înţelegerea Duhului Sfânt doar ca un atribut sau ca un har 
al lui Dumnezeu aşa cum a considerat Irineu şi Paul de 
Samosata nu face decât să îngusteze doctrina despre Duhul 
Sfânt şi să limiteze lucrarea Acestuia la nivelul unui atribut 
al lui Dumnezeu. Ideea atributelor lui Dumnezeu corelează 
la un loc diferitele aspecte perceptibile şi imperceptibile în 
dumnezeire şi în care Duhul Sfânt este implicat în totalitate. 
Nu există manifestare a dumnezeirii fără prezenţa Duhului 
Sfânt şi a lui Isus Hristos. Duhul Sfânt e prezent în toate 
atributele dumnezeirii şi în toate aspectele care ţin de 
reformarea stării omului.

Nici gândirea conform căreia Duhul Sfânt este o fiinţă 
adusă la viaţă prin Cuvânt sau din nimic, nu are argument 
biblic. În acest caz, Duhul Sfânt ar fi lipsit de calitatea de a 
fi etern pentru ca, mai apoi să fie redus la o simplă creaţie. 
Ar fi perceput ca o creaţie ulterioară sau care a precedat 
creaţia lumii. Mai departe, dacă lumea creată a experimentat 
degradarea e simplu de anticipat că şi Duhul Sfânt va avea 
aceaşi soartă. Ca urmare, orice face Duhul Sfânt nu are 
credibilitate, nici măcar existenţa Lui. Pe deasupra, nefiind 
etern, având un început fizic, în cel mai sigur caz va avea şi 

un final fizic. În acest punct Duhul Sfânt nu este cu nimic 
superior creaţiei.

Bineînţeles că mai pot fi aduse în discuţie argumente 
care obstrucţionează înţelegerea Duhului Sfânt ca 
persoană a Sfintei Treimi, însă avem mult mai multe 
argumente şi dovezi care indică spre personalitatea 

Duhului Sfânt. Fie că e vorba de apartenenţa sa la Sfânta 
Treime, de deţinerea atributelor găsite, atât în Tatăl, cât şi 
în Fiul, de tiparele verbale gramaticale folosite de către Isus 
şi de către apostolii Săi, de punerea alături de Tatăl şi Fiul 
în diferite lucrări, toate arată spre o singură direcţie, Duhul 
Sfânt este o persoană.

Înţelegerea Duhului Sfânt ca persoană este justificată tocmai 
de apartenenţa Sa la Sfânta Treime. De fapt, din perspectivă 
evanghelică, Duhul Sfânt nu poate fi perceput altcumva decât 
ca parte formatoare a Sfintei Treimi. Orice altă posibilă 
interpretare care propune scoaterea Duhului Sfânt în afara 
Sfintei Treimi ar putea anula înţelegerea Lui ca persoană. 
Fiind de aceaşi esenţă şi substanţă cu Tatăl şi Fiul, Duhul 
Sfânt nu poate fi altceva decât o persoană a Sfintei Treimi. 
Spre sfârşitul secolului al II-lea, în Epistola către Corinteni 
58:2, Clement din Roma afirmă unicitatea şi unitatea Sfintei 
Treimi în cuvintele: „după cum Dumnezeu trăieşte şi Domnul 
Isus trăieşte şi Duhul Sfânt trăieşte”. Cuvintele lui sunt de 
asemenea un bun argument pentru înţelegerea Duhului Sfânt 
ca persoană.

Tiparele de vorbire referitoare la Duhul Sfânt, utilizate de 
către Domnul Isus, duc invariabil în direcţia înţelegerii Lui 
ca persoană. Este folosit pronumele masculin „el” ca în 
exemplul din Ioan 16:8 „Şi când va veni El (Duhul Sfânt), va 
dovedi lumea vinovată în ce priveşte păcatul, neprihănirea şi 
judecata”. Un alt exemplu este versetul 14 „El Mă va proslăvi, 
pentru că va lua din ce este al Meu şi vă va descoperi”. 
Tot aici poate fi adusă în discuţie şi titulatura sub care este 
întâlnit Duhul Sfânt în Biblie. De exemplu „Mângâietorul”. 
Referinţele pot fi întâlnite în Evanghelia lui Ioan, capitolul 
16 şi în mod clar identifică o persoană. Ioan 16:7 „Totuşi vă 
spun adevărul: vă este de folos să Mă duc; căci, dacă nu Mă 
duc Eu, Mângâietorul nu va veni la voi; dar, dacă Mă duc, vi-L 

După cum Dumnezeu 
trăieşte şi Domnul 
Isus trăieşte şi Duhul 
Sfânt trăieşte.

“
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voi trimite” şi Ioan 16:13 „Când va veni Mângâietorul, Duhul 
adevărului, are să vă călăuzească în tot adevărul; căci El nu va 
vorbi de la El, ci va vorbi tot ce va fi auzit şi vă va descoperi 
lucrurile viitoare”, sunt doar câteva referinţe care arată fără 
niciun dubiu că Duhul Sfânt este o persoană.

Duhul Sfânt are natură divină, asemenea întregii Treimi. 
Scriptura afirmă că Duhul Sfânt este parte a Treimii, fiind 
astfel consubstanţial cu Tatăl şi cu Fiul. În 1 Corinteni 3, 
apostolul Pavel discută despre trupul uman ca „Templu al lui 
Dumnezeu” în care locuieşte Duhul Sfânt. În confruntarea 
cu Anania şi Safira, apostolul Petru foloseşte două exprimări. 
În Fapte 5:4 spune „n-ai minţit pe oameni ci pe Dumnezeu” 
în timp ce în Fapte 5:9 spune „cum de v-aţi înţeles între 
voi să ispitiţi pe Duhul Domnului”. Folosirea acestei 
interschimbabilităţi Dumnezeu – Duhul Sfânt, conferă 
credibilitate concepţiei că Duhului Sfânt este o persoană 
asemenea Tatălui şi Fiului.

Un alt argument biblic pentru demonstrarea ideii 
de persoană a Duhului Sfânt, este întâlnit în textul 
din 1 Corinteni 2:10-13. „Nouă însă Dumnezeu 
ni le-a descoperit prin Duhul Său. Căci Duhul 

cercetează totul, chiar şi lucrurile adânci ale lui Dumnezeu. 
În adevăr, cine dintre oameni cunoaşte lucrurile omului, afară 
de duhul omului care este în el? Tot aşa, nimeni nu cunoaşte 
lucrurile lui Dumnezeu, afară de Duhul lui Dumnezeu. Şi noi 
n-am primit duhul lumii, ci Duhul care vine de la Dumnezeu, 
ca să putem cunoaşte lucrurile pe care ni le-a dat Dumnezeu 
prin harul Său. Şi vorbim despre ele nu cu vorbiri învăţate de 
la înţelepciunea omenească, ci cu vorbiri învăţate de la Duhul 
Sfânt, întrebuinţând o vorbire duhovnicească pentru lucrurile 
duhovniceşti”. Într-un mod uimitor de clar, apostolul Pavel 
conferă Duhului Sfânt toate calităţile dumnezeirii. La fel ca 
Dumnezeu, Duhul Sfânt cunoaşte totul, adică este omniscient. 
Ideea lui Pavel a fost afirmată de Hristos în Ioan 16:3 unde 
afirmă că Duhul Sfânt va oferi călăuză în tot adevărul.

Alte argumente în favoarea personalităţii Duhului Sfânt 
sunt conexiunile sau alăturările Duhulului Sfânt cu Fiul şi cu 
Tatăl. De exemplu, în momentul marii trimiteri consemnată 
în Matei 28, Hristos îşi îndeamnă apostolii să facă ucenici 
pe care, mai apoi, să îi boteze „în Numele Tatălui şi al Fiului 
şi al Sfântului Duh.” Nimic nu poate fi mai convingător, 
momentul deciziei personale asumată prin credinţă este legat 
invariabil, atât de Tatăl, cât şi de Fiul şi de Duhul Sfânt. Apoi, 
ca o încununare a convingerii că Duhul Sfânt este persoană 
a Sfintei Treimi, apar cuvintele lui Pavel: „Harul Domnului 
Isus Hristos şi dragostea lui Dumnezeu, şi împărtăşirea 
Sfântului Duh să fie cu voi cu toţi! Amin” (2 Corinteni 13:14). 
Binecuvântarea făpturii nu poate fi desăvârşită decât prin 
prezenţa întregii Sfinte Treimi în viaţa făpturii.

Mai sunt şi alte situaţii în care, în diferite situaţii şi contexte 
sau evenimente, Duhul Sfânt este prezent în acelaşi loc cu 
Tatăl şi cu Fiul. La botezul lui Hristos consemnat în Matei 
3:16-17, Dumnezeu vorbeşte despre Fiul, în timp ce Duhul 
Sfânt coboară peste El. De asemenea, în disputa creată după 

vindecarea omului cu mâna uscată (Matei 12), Hristos îşi 
afirmă lucrarea de eliberare în strânsă legătură cu Duhul 
Sfânt prin cuvintele: „...Eu scot afară dracii cu Duhul lui 
Dumnezeu”. 

Mai pot fi aduse în discuţie şi aspectele care ţin de trăsăturile 
personale ale Duhului Sfânt. În Ioan 14:26 Duhul Sfânt are 
capacitatea de a-i învăţa pe apostoli şi de a le reaminti 
cuvintele lui Isus. În 1 Corinteni 12:11 Duhul Sfânt este văzut 
ca cel care oferă daruri tuturor credincioşilor, în timp ce se 
recunoaşte inspiraţia Scripturii ca fiind de la Duhul Sfânt. 
Duhul Sfânt poate fi minţit, aşa cum au făcut Anania şi Safira 
(Fapte 5) sau poate fi întristat după cum sunt avertizaţi cei 
din Efes (Efeseni 4:30). Oamenii se pot opune Duhului Sfânt 
aşa cum au făcut asasinii lui Ştefan (Fapte 7:51) şi pot fi 
acuzaţi de stingerea Duhului (1 Tesaloniceni 5:19). În modul 
cel mai nefericit Duhul Sfânt poate fi hulit sau blasfemiat 
(Matei 12:31, Marcu 3:9). Toate aceste argumente întăresc 
ideea de persoană a Duhului Sfânt.

Concluzii

Duhul Sfânt este o persoană a Sfintei Treimi nu un 
har ocazional, nici un atribut sau o manifestare de 
factură divină. Existenţa infinită a Duhului Sfânt nu 
poate fi negată şi nici combătută cu argumente 

biblice, ci mai degrabă susţinută. Fiind de aceaşi esenţă 
cu Tatăl şi Fiul, Duhul Sfânt trebuie să primească cinstea 
şi respectul care se acordă Tatălui şi Fiului. Manifestarea 
personalităţii Duhului Sfânt se vede şi în prezenţa Lui în 
fiecare lucrare în care sunt prezente celelalte două persoane 
ale Sfintei Treimi. 

Harul Domnului Isus 
Hristos şi dragostea lui 
Dumnezeu, şi împărtăşirea 
Sfântului Duh să fie cu voi 
cu toţi! Amin.

“
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Copiii din clasă admirau macheta satului 
la care munciseră toți: o căsuță din 
bețigașe, un hambar și un han din 
scobitori, un atelier de fierărie cu un 

cuptor din folie de aluminiu și potcoave din agrafe, o 
căruță cu pânză și o roată de tors, din sârmă și vată. 
Doreau să mai facă un gard din bețigașe, un drum 
din pietricele și o moară de apă!

Într-o zi, învățătoarea a trimis-o pe Silvana să aducă 
o carte din sala unde era macheta. Ea a alergat 
și a scos în grabă cartea de pe raft. O, nu! Cartea 
căzuse peste machetă! Ce să facă acum? A ridicat 
cartea, dar satul părea distrus de o tornadă. Grăbită 
și agitată, a așezat toate piesele cât de bine a putut. 
Apoi s-a întors la învățătoare. „Te simți bine?” a 
întrebat-o aceasta, observându-i fața îmbujorată. 
„Da”, a mințit Silvana. 

A doua zi, când copiii au ajuns în sala cu macheta, 
cineva a strigat: „Cine a făcut așa ceva?” 
Învățătoarea le-a făcut semn copiilor să se așeze 
și i-a întrebat pe rând: „Tu ai făcut asta?” Fiecare 

a răspuns solemn: „Eu nu”. Când i-a venit rândul 
Silvanei, a crezut că nu va putea să scoată niciun 
sunet, dar a spus: „Nu eu!”

„Copii, putem repara satul!” a spus învățătoarea. 
„Dar pentru cine a făcut asta, vreau să mai spun 
ceva: sunt sigură că a fost un accident. Te vom ierta, 
dacă recunoști. Dumnezeu nu vrea să acoperim 
greșelile printr-o minciună.” Apoi le-a spus un verset 
din Proverbe, capitolul 12. „Acum”, a mai spus ea, 
„mai are cineva ceva de spus?”

După o scurtă pauză, Silvana a izbucnit în plâns: ”Eu 
sunt de vină! Nu am vrut... Am luat cartea repede și 
a căzut peste sat. Îmi pare așa de rău!” Două colege 
au sărit și au îmbrățișat-o: „Te iertăm! Hai, nu mai 
plânge, te rugăm!” Și toți s-au ridicat și au început 
să repare satul. Dar cea mai fericită dintre toți era 
Silvana, fiindcă a spus adevărul, chiar dacă nu i-a 
fost ușor, și apoi fost iertată pentru greșeala ei.

Ce verset din Proverbe 12 crezi că le-a spus doamna 
învăţătoare?

Povestea satului distrus

Poveste adaptată după Those Kids in Proverbsville de Elizabeth Rice Handford

Cui i-a spus Dumnezeu următoarele cuvinte? (alege varianta 
corectă din paranteză)

De la 1 la 9 (Răspunsul corect este un număr de la 1 la 9. Dacă nu ştii, referinţa te ajută)

„Pentru ce Mă prigonești?”  
(a. Saul din Tars, b. Iuda, c. împăratul Saul)

„Eu sunt scutul tău și răsplata ta cea foarte mare.”  
(a. Naomi, b. Avraam, c. David)

„Eu Mă îndur de cine vreau să Mă îndur și am milă de cine vreau să am milă!” 
(a. Moise, b. Petru, c. femeia caananeancă)

(1a, 2b, 3a)

Câți leproși erau la poarta Samariei? (2 Împărați 7:3)

A câta din Cele 10 Porunci spune: „Cinstește pe tatăl tău și pe mama ta”? (Fapte 9:9)

Câte surori a avut David? (1 Cronici 2: 13-16)

 Rubrică realizată de DOINA VASILCA

Concurs biblic

P A G I N A  C O P I I L O R
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Duminică, 29 Ianuarie 2023, Biserica 
CDE Antiohia din Bucureşti a organizat 
un serviciu de botez în cadrul căruia 
4 persoane au mărturisit credinţa în 

Domnul Isus Hristos în apa botezului. Bucuria a 
fost cu atât mai mare cu cât cei botezaţi au fost 
membri a două familii: o mamă împreună cu fiul 
ei şi o familie tânără au păşit împreună pe calea 
credinţei.

Ne rugăm ca Dumnezeu să îi binecuvânteze şi să-i 
crească spre asemănarea cu Domnul Isus Hristos.

 Ştefi CIOPAŞIU

Botez, Antiohia - Bucureşti

Ne închinăm şi Îl slăvim pe Dumnezeu 
pentru harul Său răspândit asupra 
ţării şi localităţii noastre. Atât tinerii, 
cât şi bătrânii au prins această ocazie 

minunată de a primi Cuvântul lui Dumnezeu prin 
puterea Duhului Sfânt, de a se pocăi, de a crede în 
Domnul Isus Hristos şi de a primi botezul nou-
testamentar. 

În data de 13.08.2023, şase persoane, cu vârste 
cuprinse între 14 şi 81 de ani, au ales să facă acest 
pas. O bucurie deosebită a izvorât într-o familie 
în care patru membri au fost botezaţi. Slujba a 
fost condusă sub îndrumarea Domnului, de fratele 
Grigore Potop şi de fratele Vasile Sumanariu.

 Aurel IAVNI

În data de 24 septembrie 2023 a avut loc botez 
în Adunarea Domnului din Baia de Aramă 
(Mehedinţi).

 Nitu GÂNDILĂ

Botez, Băneşti - Suceava

Botez, Baia de Aramă - Mehedinţi
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Duminică, 24 septembrie 2023, în cadrul 
serviciului divin de dimineaţa, la Biserica 
Crestină după Evanghelie din Bursuceni, jud. 
Suceava, am sărbătorit legământul intrării 

Domnului Isus ca Împărat în inima a patru suflete. 

La această sărbătoare de botez a participat o asistenţă 
numeroasă, s-a făcut o lucrare deosebită şi ne rugăm 
pentru un rod bogat spre înviorarea sufletului 
Mântuitorului. Ne-a slujit din Cuvant fratele Ionel 
Pascaru care a avut mesaj biblic de botez. 

Domnul să-i păstreze în biruinţa Sa pe cei patru până ce 
vor ajunge in Cetatea cerească Noul Ierusalim!

Pentru toate spunem „Slăvit să fie Domnul!”

 Constantin PASCARU

Într-o atmosferă de 
sărbătoare, în după-amiaza 
zilei de 8 octombrie 2023, 
treisprezece persoane (şase 

fraţi şi şapte surori), cu vârste 
între 17 şi 66 de ani, au depus 
mărturia credinţei în Domnul 
Isus, în apa botezului, la Biserica 
Creştină după Evanghelie Nr. 2 
Craiova. Cu acest prilej au fost 
prezenţi credincioşi din bisericile 
locale din Craiova, Filiaşi, Goicea, 
Cârna, Bucureşti, Ghimbav, 
Oradea ş.a.

Cuvântul a fost vestit de fraţii 
Daniel Florescu (Craiova 2) şi 
Dan Mitrea (Agape Bucureşti), 
iar fratele Beniamin Paul 
(Emanuel Oradea) a adus un mesaj de încurajare şi o cântare. Actul botezului a fost oficiat de fraţii Gabriel Neagoe şi 
Emanuel Răduţ, din biserica locală, bucuria continuând cu o masă de părtăşie!

Mulţumim Domnului pentru harul revărsat prin Domnul Isus în Biserica Nr. 2 Craiova!

 Bogdan Emanuel RĂDUŢ

Botez, Bursuceni - Suceava

Botez, Craiova - Dolj
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În perioada 12-14 Octombrie 2023 s-a desfăşurat la Braşov, în Biserica „Bartolomeu”, întâlnirea Consiliului 
Naţional al BCER. Printre obiectivele principale ale întâlnirii s-au numărat:

• Lucrările Consiliului Naţional - s-au discutat aspecte importante în ce priveşte buna funcţionare a Bisericilor 
Creştine după Evanghelie, dar şi strategia şi viziunea pe termen scurt, mediu şi lung.

• Demararea proiectului ELiM (Echiparea Liderilor de Mâine) – au participat lucrători tineri, implicaţi în slujire în 
bisericile locale, în vederea echipării lor pentru dezvoltarea lucrării la nivel local, zonal şi naţional. 

Programul a fost structurat pe mai multe sesiuni, atât sesiuni comune cât şi sesiuni separate. Sesiunile comune şi cele 
de echipare a slujitorilor tineri au fost susţinute de fraţii James Arnold şi Charles Stolfus din SUA. Temele prezentate 
au fost inspirate din Evanghelia după Ioan.

Timpul petrecut împreună a fost o reală binecuvântare contribuind la consolidarea relaţiilor frăţeşti, la motivare în 
slujire, dar şi la conturarea planurilor de dezvoltare a Bisericilor Creştine după Evanghelie din România.

(vezi foto copertă)

 Aurel DOBRE

Duminică, 24 Septembrie 2023, pentru Adunarea 
din Huşi, judeţul Vaslui, a fost o zi specială, o 
zi de sărbătoare, unde Dumnezeu a lucrat în 
mod deosebit. Cu ajutorul Domnului, doi tineri 

au depus mărturie în apa botezului, exprimându-şi dorinţa 
de a-L sluji pe El toată viaţa. 

Cu această ocazie au slujit prin cântare tinerii din Vaslui şi 
din Târzii, iar Cuvantul Domnului a fost vestit de fratele 
Gelu Ciobanu.

Dorim ca toată lauda şi gloria să fie ale Domnului!

 Radu BENCHEA

Botez, Huşi - Vaslui

Întâlnirea Consiliului Naţional BCER
12-14 octombrie, Braşov
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Sâmbătă 23.09.2023 a avut loc conferinţa zonală, la Biserica „Betel” din Codlea. Tema conferinţei „Prezbiterul 
ca părinte spiritual” a fost prezentată de fr.  Viorel Scurtu (responsabilul cu Evanghelizarea în zona Braşov).

 Vasile ANGHEL

Ne rugăm Domnului pentru Biserica din Târgu Ocna, care este în căutarea unei familii de misionari cu 
scopul redeschiderii bisericii. Târgu Ocna este un oraş, în judeţul Bacău, cu aproximativ 10.000 de 
locuitori, cu potenţial bun de plantarea a unei biserici. 

Este disponibilă sala de adunare, dar credincioşii s-au răspândit în alte localităţi din judeţ şi în diaspora. 
Biserica din Târgu Ocna este sub îngrijirea Bisericii din Oneşti, Zonalul Bacău.  Pentru mai multe detalii vă rugăm să 
ne contactaţi la 0742.991.266.

 Cornel HAUREŞ

Conferinţă Zonală, Braşov

ANUNŢ, Târgu Ocna - Bacău
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În perioada 28 septembrie – 03 octombrie 2023, am fost vizitaţi de directorul IBCM Dr. David Smith din Australia 
şi de Sanja Zurovac din Italia. Au vizitat Adunare din Cluj, joi seara. Vineri au călătorit spre Ploieşti, unde au 
participat, sâmbătă dimineaţa, la Conferinţa Regională de Tineret din Muntenia, la Biserica Logos din Ploieşti. 

După amiază a fost un timp binecuvântat la întâlnirea cu lucrătorii din Zonalul Prahova. Duminică dimineaţa 
au participat la slujire în Bisericilor Logos şi Târgşoru Vechi, iar duminică după amiază au fost la deschiderea anului 
universitar la Institutul Timotheus, care a avut loc la Biserica Lumina, din Bucureşti, unde fratele Dr. David Smith a 
avut mesajul pentru cei prezenţi. 

Luni dimineaţa,  Dr. David Smith a ţinut un curs studenţilor de la Institutul Timotheus, iar după amiaza a avut o 
întâlnire cu prezbiterii bisericilor din Bucureşti, în care a prezentat impactul pozitiv pe care îl au şcolile creştine în 
revigorarea adunărilor din Australia, încurajând deschiderea unor şcolilor în special în oraşele mari din România, 
promiţând şi un suport în consiliere. Marţi au făcut o vizită la câteva adunări din Ucraina.

 Cornel HAUREŞ

Vizita echipei de coordonare la nivel 
internaţional IBCM
Conferinţa IBCM
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